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SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
ÜLAPEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA

IRINA ŠULGI A: "UUES KOOLIMAJAS ÕPP MINE ASETAB
LASTE E SUUREMA VASTUTUSEKOORMA"/LK 7

PARGIKESKUS HAKKAS
KERKIMA
Jõhvi pargikeskuse ehitus on
jõudnud hoone konstrukt-
siooni püstitamiseni. Eelmi-
sel nädalal alustati ehitus-
platsil hoone karkassi raud-
betoonpostide paigaldamist,
sel nädalal on tööd jätkunud
metallkonstruktsioonide pai-
galdamisega. LK 2

KOHTUOTSUS: Riigikohus ei pea killustiku ladestamist ehitustegevuseks

Aidu tuulepark sai kohtus
väikese võidu

Riigikohus tühistas OÜ-le Aidu Tuulepark teh-~

tud trahvi, mis oli ettevõttele esitatud karis-
tuseks selle eest, et nad esmasest õiguskait-
sest hoolimata jätkasid ehitustegevust, kuna ei
pea killustiku ladestamist ehitustegevuseks.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Riigikohus rahuldas osaliselt
OÜ Aidu Tuulepark määrus-
kaebuse ning tühistas ring-
konnakohtu ja halduskohtu
määrused selles osas, mis puu-
dutasid väidetavat ebaseadus-
likku ehitustegevust ja sellest
tulenevaid trahviotsuseid,
ning saatiskaitseministeeriu-
mi taotluse trahvi esitamiseks
tagasi halduskohtusse.
Pole ehitustegevus

Tartu halduskohtu menet-
luses on Ida-Viru maavane-
ma protest Lüganuse vallava-
litsuse korralduse vastu, mil-
lega anti välja ehitusluba Ai-
du tuulepargi püstitamiseks.
Pärast maavanema protesti,
mis nõudis ehituslubade tü-
histamist, peatas kohus es-
mase õiguskaitse korras ehi-
tuslubade kehtivuse, mistõt-
tu ehitustegevus tuulepargis
katkes. Küll jätkas OÜ Aidu
Tuulepark oma aladele ehitus-
materjali ladestamist ning see
tõi talle kaasa kaks trahviot-

sust, mille põhjenduseks oli
see, et ettevõte ei täida esialg-
se õiguskaitse määrust ja jät-
kab ehitustegevust. Taotluse
trahvimääramiseks tegi kait-
seministeerium. Nii määrati
ettevõttele trahvi esialgu 1000
eurot ning hiljem 10 000 eu-
rot, viidates korduvatele rik-
kumistele.

OÜ Aidu Tuulepark seevas-
tu on olnud veendunud, et kil-

lustiku ladestamine, mis pa-
handust tekitas, ei ole ehitus-
tegevus, vaidmaterjali lades-
tamine, mis pole keelatud. Sa-
ma meelt oli ka riigikohus,
kelle hinnangul on jätnud ma-
dalamaastme kohtus arvesta-
mata OÜ Ösel Consulting eks-
perdi arvamusega, millest tu-
leneb, et sellisel kujul mater-
jali ladestamine ei aita kuida-
gi kaasa ehitustegevusele ning
tuulikualuse ehitamiseks, mil-
les Aidu tuuleparki süüdista-
takse, tuleb materjal ümber
paigaldada ja tihendada.

Ehkki Aidu tuulepark tah-
tis, et kohus tühistaks ka kait-
seministeeriumi trahvitaot-
luse, seda siiski ei juhtunud.
Nii peab halduskohus taotluse
uuesti menetlusse võtma ning
kaasama vajaduse korral otsu-
se tegemiseks eksperte, kes
annaksid hinnangu, kas tege-
mist on ladestamise või ehita-
misega. Riigikohtu kolleegium
leidis, et selliseid otsuseid ei
saa teha ainult välise vaatlu-
se või fotode põhjal.

Ettevalmistused käivad
OÜ Aidu Tuulepark, kes on

väga pikalt oodanud võimalust
ehitusega algust teha, on esi-
tanud määruskaebuse ka sel-
le peale, et halduskohus üld-
se maavanema protesti aru-
tusele võttis, viidates, et pro-
testi esitamise aeg oli siis ju-

ba läbi. Sama on teinud Lü-
ganuse vallavalitsus ning see
määruskaebus tuleb riigikoh-
tus arutusele juba novembri
alguses.

Aidu tuulepargi juht And-
res Sõnajalg ütles, et esime-
se kahe tuulikukomponendid
on Eleoni koostetehases Lool
seisnud juba poolteist aastat
ning tekitanud selle aja jook-
sul ettevõttele väga suurt ma-
janduslikku kahju, mis kas-
vab iga päevaga. "Aidu tuule-
park püstitab esimesed kaks
tuulikut kohe pärast positiiv-
set kohtulahendit," lubas ta.

Ettevalmistused selleks ju-
ba käivad. Kahe tuuliku jalad
olid sisuliselt valmis juba en-
ne kohtuvaidluse ja esmase
õiguskaitse rakendamise al-
gust. Nüüd on kohal ka kuus
tuulikulaba, millest esimesed
jõudsid Aidusse juba augus-
ti lõpus.

"Kokku tuuakse Aidusse 90
laba, neist kuus on kohal elik
84 ootab oma järjekorda. La-
bad transporditakse tuulepar-
ki Paldiski sadamast, liigutak-
se marsruudil Paldiski − Kei-
la − Jüri − Maardu − Aidu,"
rääkis Sõnajalg, kelle sõnul on
just labad tuulikudetailidest
kõige ebamugavamad veda-
da, kuna need on ühes tükis ja
väga pikad.

Kokku püstitatakse Aidu
tuuleparki 30 tuulikut.

ANDRES SÕNAJALG
OÜ Aidu Tuulepark püstitab
esimesed kaks tuulikult ko-
he pärast positiivset kohtu-
lahendit.

Aidu tuulepargi ehituse ettevalmistused käivad ehitusloa ajutisest peatamisest hoolimata ning ettevõte lubab oma aega ootavadlabad tõstatuulikukülgekohe,kui tulebpositiivnekohtulahend. MATTIKÄMÄRÄ

Toila sadamakõrtsile
otsitakse
uuesti
rentnikku

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Kevadel välja kuulutatud sa-
damakõrtsi rendikonkurssi
korratakse mõnevõrra leeve-
nenud tingimustel. Valla ees-
märk on endiselt leida ettevõt-
ja, kes pakuks rannas heal ta-
semel toitlustust.

Toila vallavalitsus kuulutas
sel nädalal välja avaliku kon-
kursi, et leida vallale kuuluva-
le sadamakõrtsile uus rentnik− leping olemasolevaga saab
tänavu läbi. Mere pst 21 hoo-
ne antakse rendile toitlustus-
ja meelelahutusteenuse pak-
kumiseks aasta ringi.

"Muu Eesti, sealhulgas Ida-
Viru kogemus näitab, et kui sa-
dama- või rannaalal pakkuda
head toitlustusteenust, on see
osutunudpopulaarseks ja ette-
võtjatele tulu toovaks. Näiteks
TUlivee omanikud[TUlivee ran-
narestoran asub Liimala külas− toim.] teevad asja südamest
ja hästi ning on kindlasti väga
heaks eeskujuks," märkis Toi-
la vallavalitsuse arendusnõu-
nik Mehis Luus.

Sadamakõrtsi esimesel ren-
dikonkursil oli üks pakkuja,
kellega lõpuks lepingu sõlmi-
miseni ei jõutud. "Nägime ette
võimalikkeprobleeme ja ta ka
kadus meie vaateväljast. Küsi-
jaid oli veel, aga nende jutust
kumas läbi, et tingimused on
liiga karmid."

Eelkõige ehmatas valla
soov, et ettevõtja peab olema
valmis investeerima hoonesse
100 000 eurot. Uue konkursi-
ga antakse pakkujatele vaba-
mad käed. Ettevõtja peab väl-
ja tooma investeeringute ka-
va, aga summa on jäetud lahti-
seks. Küll eeldatakse, et rent-
nik ehitab järgmiseks suveks
mere poole suure piirdega vä-
literrassi ning muudab sisse-
pääsu asukohta.

Lisatingimuseks on, et soo-
ja toitu valmistatakse koha-
peal, aga toitlustuskoha tüübi
(kohvik, restoran, kõrts vms)
pakub konkursil osaleja ise
välja.

Toitlustuskoht peab olema
aasta läbi avatud: talvehoo-
ajal vähemalt kahel ja suvel
viielpäeval nädalas. Suvel tu-
leb avalik ligipääs tagada vä-
hemalt kella viienika siis, kui
maja on broneeritud. Samuti
on kohustus uksed avada val-
la sadama- jarannaalal korral-
datud ürituste ajal.

Hoone antakse rendile järg-
nevaks kümneks aastaks; val-
lal on õigus lepingut pikenda-
da. Rendi suurus on 1000 eu-
rot kuus. Pakkumiste esitami-
se tähtaeg on 17. detsember.
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EHITUS: Uus ehitusluba on olemas, fassaad tuleb kooskõlastada novembri lõpuks

Pargikeskus hakkas kerkima
Juba 2015. aasta juu-~

nis alanud, kuid vahepeal
seiskunud Jõhvi pargi-
keskuse ehitus on jõud-
nud hoone konstrukt-
siooni püstitamiseni.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Eelmisel nädalal alustati ehi-
tusplatsil hoone karkassi rau-
dbetoonpostide paigaldamist,
sel nädalal on tööd jätkunud
metallkonstruktsioonide pai-
galdamisega.

Kevadeks hoone
karp valmis

Keskust rajava osaühingu
JõhviPargi Arendus Kauban-
dus volitatud esindaja Allan
Mänd ütles oktoobri keskel
Põhjarannikule, et maikuus
alanud hoone ettevalmistus-
tööd on kulgenud plaanipära-
selt. Keskuse esimese etapi 22
000 ruutmeetri suuruse hoo-
ne karp peaks valmima keva-
del. "Kõige rohkem problee-
me võib tekkida osa ehitus-
materjalide, näiteks soojus-
tusmaterjalide piisavas ko-
guses kättesaamisega," sõ-
nas ta.

Pargikeskuse esimene
järk, mis hõlmab kaubandus-
pindu, söögikohti, kino, spor-
disaale ja lasteala, peaks val-
mima järgmise aasta lõpuks.

Et praegu ehitatakse kes-
kust teistsuguse projekti jär-
gi kui see, mille põhjal valla-
valitsus 2015. aastal ehitusloa
väljastas, siis taotles arenda-
ja vallalt uut ehitusluba. Jõhvi
vallavalitsus tunnistas 9. ok-
toobril toimunud istungil se-
nise ehitusloakehtetuks ja an-
dis välja uue,kuid mitmete li-
satingimustega. Muu hulgas
kohustas vallavalitsus esita-
ma enne ehitustööde alusta-
mist ehitusprojekti ekspertii-
si ja vähemalt kolm päeva en-
ne ehitamise alustamist teati-
se alustamise kohta.

Pargikeskust ehitava firma
Vilcon Ehitus teatis ja ehitus-
projekti ekspertiis on valla-
valitsuse dokumendiregistris
registreeritud 29. oktoobril.

Ekspertiisi teinud firma Ehi-
tusinsener hinnangul vastab
OÜ Gravity koostatud konst-
ruktsioonide projekt nõuete-
le. VallaarhitektiAndres Too-
me sõnul võib tema arusaami-
se kohaselt nüüd ehitust alus-
tada.

Samas ei soovi Toome võt-
ta seisukohta selles, et tege-
likult on ehitustööd, sealhul-
gas vaivundamentide ehitami-
ne ja kandepostide paigalda-
mine, toimunudka juba enne
ehitusloa kehtima hakkamist.
"Ehituse järelevalve ei ole mi-
nu teema," sõnas ta.

Fassaadi lahendus tuleb
esitada kuu lõpuks

Jõhvi vallavalitsuse spet-
sialistid tegid 18. septemb-
ril paikvaatluse pargikesku-
se ehitusplatsil. Vallavalitsuse
ehitusspetsialist Natalia Abel
ütles Põhjarannikule, et ko-
guti tõendeid, mille kohaselt
ei käinud ehitus vana projek-
ti järgi, mille alusel oli välja
antud tol hetkel kehtinud ehi-
tusluba.

Võimalikkurikkumist asus

menetlema vallavalitsuse jä-
relevalveinspektor Margus
Piirson, kes kinnitas aga eel-
misel reedel, et pole uurimi-
sega veel kuigi kaugele jõud-
nud.

Allan Mänd ja ka vallava-
nem Martin Repinski on Põh-
jarannikule kinnitanud, et sea-
dust pargikeskuse ehitusplat-
sil ei rikuta. "Praegu on mi-
nu arvates kõik selge ja läbi-
paistev ning seaduse raami-
des. On olnud vaid erisugu-
sed arusaamad eri ametnike
poolt," ütles Repinski. "Paljud
ametnikud, kes peavad seda
[pargikeskusega seotud küsi-
musi] menetlema, kardavad,
kindlustavad end mitu korda
ja püüavad vahel esitada ka
selliseid tingimusi, mida sea-
dus ei nõuagi."

Valla arhitekt Andres
Toome tunneb kõige roh-
kem muret selle üle, milli-
seks kujuneb tulevase par-
gikeskuse fassaad, mis val-
mib arhitektuuribüroos Luh-
se ja Tuhal. Väljaantud ehi-
tusloa ühe tingimuse koha-
selt tuleb hiljemalt 30. no-

vembriks esitada vallavalit-
susele hoone arhitektuurse
ja fassaadivalgustuse lahen-
dus põhiprojekti või tööpro-
jekti detailsusega.

"Ehitusloa taotluse seletus-
kirjas tõotab fassaad tulla hu-
vitav. Ent üks asi on mõte ja
soov ning teine, kuidas see
tehniliselt lahendatakse ja väl-
ja ehitatakse. On vaja omani-
ku tahet, et see maja ilus väl-
ja tuleks," sõnas Toome, mär-
kides, et teda teeb ettevaatli-
kuks, et Allan Männi eestve-
damisel Jõhvi kesklinna sa-
jandi alguses rajatud Tsent-
raal ja Jewekeskus ei kukku-
nud arhitektuurilises mõttes
kõige paremini välja.

Pargikeskuse
esimeses etapis on
ehitusalust pinda üle
22 000 ruutmeetri
* Kaubanduspinnad ca 17 800 m²
* Kobarkino ca 1350m²
* Restoranid ja kohvikud ca 1000 m²
* Spordisaalid ca 675 m²
* Bürooruumid ca 840 m²

Tulevase pargikeskuse karkass on hakanud kerkima Jõhvi kontserdimaja naabrusesse.
PEETER LILLEVÄLI

Narva kaotas kohtulahingu ehitusfirmaga ja peab
maksma 50 000 eurot

Narva linn kaotas koh-~

tuvaidluse Joaoru ran-
naalal ehitustöid tei-
nud ehitusfirmaga ning
peab ehitajale maks-
ma ligi 50 000 eurot.
Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Vaidlus puudutas Joaorupuh-
keala väljaehitamist 2016.
aastal. Nimelt läks toona pea-
töövõtja OÜ E&G pankrotti
ning seejärel sõlmisid linn,
pankrotistunud firma ning
selle alltöövõtja BGM Ehitus
kolmepoolse raamkokkulep-
pe, millega linn võttis endale
kohustused BGM Ehituse ees,
kes omakorda viis poolelijää-
nud tööd lõpule.

Ent kui tööd olid tehtud,
keeldus linn ehitajale maks-
mast ning jäi võlgu ligi 42 000

eurot. Linna põhjendused olid
kohtus erisugused, üks neist
see, et töid ei võtnud linna
poolt vastu selleks pädevust
omav isik.

Viru maakohus mõistis lin-
nalt siiski võlasumma välja,
leides, et Narval polnud min-
git alust seda raha tasumata
jätta, kuna raamleppega võt-
tis linn endale sellise kohustu-
se. Maakohus mõistis Narvalt
peale põhivõla välja ka viivise
7482 eurot ning üle 2000 euro
hageja õigusabikulusid.

Kuigi Narva linn kaebas
Viru maakohtu otsuse edasi,
ei saanud ta õigust ka ring-
konnakohtust, kes jättis maa-
kohtu otsuse muutmata. Tä-
naseks on otsus jõustunud,
sest riigikohtusse seda edasi
ei kaevatud.

Kaks aastat tagasi kaotas
Narva linn kohtuvaidluse veel
ühe ehitusfirmaga. See vaid-
lus ulatus 2013. aastasse, kui

Narva linn kuulutas välja rii-
gihanke kahe tänava − Fama
põigu ja Puškini tänava ehi-
tustööde tegemiseks. Han-
ke kogumaht oli ligi poolteist
miljonit eurot.

Tööde tegemise ajal tekkis
aga mitmeid lisatöid, mis tu-
lenesid ehitaja kinnitusel sel-
lest, et linna tellitud projekt
oli vigane. Kui tööd olid lõpe-
tatud, algasid ehitaja ja lin-
na vahel arusaamatused, sest
linn keeldus osa lisatööde eest
maksmast ning hoidis kinni
ka 10 protsenti lepingu kogu-
maksumuse summast, kuna
objektidele polnud väljasta-
tudkasutusluba, mille väljas-
taja pidi olema linn. Ehitaja
sõnul ei esitanud linn ka kasu-
tusloaesitamata jätmisel ehi-
tustööde kohta mingeid pre-
tensioone.

Verston Ehitus läks Narva
linnavalitsuse vastu kohtus-
se, nõudes linnaltrohkem kui

120 000 eurot, millest vaid vii-
vis on veidi üle 20 000 euro.
Viru maakohus rahuldas fir-
ma nõude vaid osaliselt, mõis-
tes ehitaja kasuks välja 8000
eurot viivist, mis oli tekkinud
maksetähtaegade ületamisest.
Ülejäänud osas jäeti hagi ra-
huldamata, kuna kohus leidis,
et lisatööde eest raha nõudmi-
ne pole põhjendatud.

Kui Verston Ehitus asja
ringkonnakohtusse kaebas,
leidis see, et ehitaja nõudmi-
sed on õigustatud. Kohus pi-
das tõendatuks, et kõik lisa-
tööd olid tellija ja ehitaja va-
hel kooskõlastatud ning aktee-
ritud. Jakuigi linn püüdis väi-
ta, et linna poolt ehituse küsi-
mustega tegelnud isikul pol-
nud volitusi lisatöödeks heaks-
kiitu anda, tõdes kohus, et ehi-
taja pidas teda linna täievolili-
seks esindajaks. Seda kinnita-
vad ka kohtule esitatud kirja-
vahetus ja dokumentatsioon.
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KOHTLA JÄRVE LINNAVALITSUS

Kohtla-Järve Linnavalitsus kor-
raldab sügiseste lehekottide
tasuta äraveo. Väljaveod toimu-

vad 6. novembril 2018 Ahtme linnaosas ja 7.
novembril 2018 Järve linnaosas. Lehed
peavad olema pandud kottidesse ja
nähtavasse kohta, samuti peab olema
tagatud tehnikaga juurdepääs.
Kuna pakume kaasabi lehtede tasuta äraveoks,
siis palume ohtlikke jäätmeid, autorehve,
olmejäätmeid, koduelektroonikat ja ehitusprahti
lehekottidesse mitte panna. Juhul kui
lehekottidest avastatakse selliseid jäätmeid,
kotte ära ei viida.
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LÜHIDALT
JÕHVIS MÄLESTATAKSE
SÜDAMEHAIGUSTE TÕTTU
LAHKUNUID
JÕHVI. Hingedepäeval, 2. no-
vembril kell 16 süüdatakse
Jõhvi keskväljakul 1281 küü-
nalt möödunud aastal Ida-Viru
maakonnas südame-vere-
soonkonna haiguste tõttu lah-
kunud inimeste mälestami-
seks. Haigekassa eestvedami-
sel süüdatakse küünlad kõigis
maakonnakeskustes, kokku
8005 küünalt üle Eesti.

"Eelmisel aastal suri südame-
haiguste tõttu peaaegu sama
palju inimesi, kui on elanikke
Eestimaa südames, Paides,"
ütles haigekassa juhtRain Laa-
ne. "Linnatäis inimesi on ohtli-
kult palju. Südamehaiguste ra-
viks kulub aastas ligi 100 miljo-
nit eurot meie kõigi ühist raha,
aga jätkuvalt pole tekkinud aru-
saamist, et tervis on eelkõige
igaühe enda, mitte arsti või
saatuse kätes. Nii eesti mees
kui ka eesti naine usub, et on
tugev nagu kadakas, täiesti
kuulikindel, kõigele immuunne.
Nii juhtubki, et istuv eluviis, tu-
bakas, alkohol, ühekülgne toit,
ületöötamine ja muretsemine
viivad inimesed liiga vara sur-
nuaeda. Kolmandik haigusjuh-
tudest oleksid välditavad ja see
on puhtalt otsustamise küsi-
mus: kas ma tahan elada ter-
vena 100aastaseks?"

Küünlad süüdatakse kodutü-
tarde abiga maakonnakeskus-
tes kell 16. Kõik soovijad või-
vad tulla kohale mälestama,
pildistama ja küünlaid süüta-
ma. Aktsiooni eesmärk on
pöörata tähelepanu südame-
haiguste ennetamise olulisu-
sele, aga küünlaid võib süüda-
ta kõigi lahkunute meenutami-
seks ja mälestamiseks.

KÜTTE HIND TÕUSEB
IGA KUU
PÜSSI. Kui oktoobri algusest
hakkas Püssis kehtima sooju-
se hind 74,85 eurot mega-
vatt-tunni eest, siis alates 1.
novembrist tõuseb hind 77,66
euroni ning detsembrist juba
83,96 euroni. Koos käibemak-
suga teeb see ühe megavatt-
tunni hinnaks üle 100 euro.

Kaugküttepiirkondadest, kus
soojusega varustab AS Adven
Eesti, on see kõrgeim hind.
Teisel kohal on Sõmeru, kus
megavatt-tund maksab 5 eu-
rot vähem. Ida-Virumaal ope-
reerib Adven Eesti lisaks Püssi-
le veel Narva-Jõesuus, kus
megavatt-tunni hind jääb alla
70 euro piiri ning seal lähiajal
hinnatõusu oodata ei ole.

KUULUTATI VÄLJA
PRÜGIVEOHANGE
LÜGANUSE. Vallavalitsus kuu-
lutas välja riigihanke prügive-
daja leidmiseks endiste Lüga-
nuse ja Sonda valla territooriu-
mil. Lisaks kahele maapiirkon-
nale hakkab uusjäätmevedaja
alates 17. detsembrist 2020
teenindama ka Kiviõli linna.

Pakkumisi hankele, mille väl-
jakuulutamisega viivitamine oli
üks praeguse vallavanema
Andrea Eiche umbusaldamise
põhjustest, oodatakse 19. no-
vembriks. Uus prügivedaja vali-
takse viieks aastaks.

KESKKOND: Haisust pääsemine tuleb teenuse tarbijatel kinni maksta

Haisutava mudakäitluse
uuendamine on liikuma
lükatud

OÜ Järve Biopuhas-~

tus asendab Kohtla-Jär-
ve puhastusseadme-
tel ümbruskonna ela-
nikke haisuga häiri-
va jääkmuda kompos-
timise selle kuivatami-
sega, mis saasteaine-
te ja ka lõhna eraldu-
mist oluliselt vähendab.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Veel suvel rääkis Järve Bio-
puhastuse projektijuht Mar-
tin Zimmer, et mudakäitluse
uuendamisel on valikuskaks
varianti: jääkmuda kompos-
timine või kuivatamine, mõ-
lemad igal juhul siseruumi-
des ja heitõhu puhastamise-
ga.

Sügiseks OÜs Alkranel
valminud keskkonnamõju
hindamise eelhinnangus vaa-
giti üksnes settekuivatamist
ning kuivatamist koos põle-
tamisega.

"Eelhinnangu eesmärk on
välja selgitada, kas keskkon-
namõju hindamine on vaja-
lik või mitte. Kuna kompos-
timisekorral oleks see nagu-
nii vajalik, siis selle variandi-
ga polnud mõtet meie partne-
rile lisakoormust panna," üt-
les Zimmer.
Mudakogus viis
korda väiksemaks

Alkraneli tööst selgus,
et võrreldes sette praegust
kompostimist selle kuiva-
tamisega, vähenevad kõiki-
de saasteainete heitkogused
ning eriti oluline on lõhnaai-
nete vähenemine.Eeldatavas-
ti paraneb ka saasteainete ha-
jumine,kuivõrd kompostimi-
saunadpaiknevad laialpinnal
maapinna lähedal, kuivatami-
sel väljub puhastatud heitõhk
aga kõrgemal asuvast punkt -
saasteallikast.

Eelhinnangu kohaselt ei
kaasne jääkmuda kuivata-
misega olulistkeskkonnamõ-
ju, mistõttu keskkonnamõju
hindamine ei ole vajalik. Sel-
le seisukohaga nõustusid nii
keskkonnaamet kui Kohtla-
Järve linnavalitsus.

Kompostimise variant
jäeti siiski kõrvale. Nagu ka
kuivatamise jätkuna vae-
tud põletamine, mille ma-
janduslikku otstarbekusse
Zimmer juba suvel kahtle-
valt suhtus.

"Meie praeguste mahtude
juures on see liiga kallis," üt-
les ta nüüdki. "Võib-olla ku-
nagi, kui toimub mingi teh-
noloogiline hüpe, võib sellest
uuesti rääkida, aga praegu
see meil kavas ei ole."

Puhastusseadmete jääk-
muda ehk reoveesette kuiva-
tamine on tõhus meetod selle
koguse vähendamiseks.

Kohtla-Järve puhastus-
seadmetel tekib aastas 9000
tonni setet, mille veesisal-
dus on 82%. Pärast kuivata-
mist väheneb veesisaldus 10
protsendini ja kogus 1800-
1900 tonnini.

Kuivatamine tähendab, et
kuum õhk puhutakse läbi lii-
kuvale lindile laotatud sette,
aurustunud vesi kondensee-
ritakse ja suunatakse reovee-
puhastisse. Kuivatamise hei-
tõhku tekib Järve Biopuhas-
tuse prognoosi kohaselt kuni

500 m³/h ja see läbib õhupu-
hastusseadmed.

Kuivatamiseks vajalik-
ku soojusenergiat võib saa-
da ettevõtete jääksoojusest
(osta VKG-lt tööstuslikku au-
ru), samuti kohapeale rajata-
vast gaasi- või hakkpuidukat-
lamajast.

Just sellise lähteülesande-
ga projekteerimishanke eel-
teate Järve Biopuhastus kuu
aega tagasi avaldaski. Hanke
eeldatavaks maksumuseks on
märgitud 110 000 eurot ning
osalemishuvist teatamist oo-
datakse 19. novembriks.
Kaks energiaallikat,
kaks turgu

"Loodame aasta lõpuks
projekteerija leida, projekt
peaks valmima tuleva aas-
ta keskpaigaks," ütles Mar-
tin Zimmer. Praegu püütak-
se tema sõnul veel võimali-
kult palju lähteinfot saada, et
hankel osalejatel oleks või-
malikult selge, mida neilt oo-
datakse.

"Tegemist on Eestis esime-
se reoveesette kuivatusjaa-
maga, see ei ole päris tavapä-
rane ühisveevärgi- jakanali-
satsioonirajatis, nii et uuri-
me, millised projekteerimis-
firmad sobiksid seda tööd te-
gema ja oleksid sellest ka hu-
vitatud."

Zimmer ütles, et VKG Soo-
jusega suhtlesid nad tööstus-
liku auru teemal juba keva-
del ja selle kasutamine set-

te kuivatamisel on tõenäoli-
ne. Kindlasti peab aga tulema
teinegi energiavarustusliin −
juhukskui ühega mingil põh-
jusel tõrkeid tekib. Kas sel-
leks saab maagaas või hakk-
puit, pole veel otsustatud.

Ka kuivatatud sette turus-
tamisel panustatakse kahe-
le suunale: väetisena põllu-
majanduses või haljastuses
ja kütusena Kunda tsemen-
ditehases.
Raha tarbija taskust

Millal ehitamiseni jõutak-
se, on praegu veel vara öel-
da, küll aga on selge, et 2022.
aasta kevadel peab uus mu-
dakäitlus tööle hakkama ning
kompostimisega on lõpp.

Ehitamine ja seadmed lä-
hevad praeguste arvestuste
järgi maksma 4-4,5 miljonit
eurot ning suure tõenäosuse-
ga tuleb see Järve Biopuhas-
tuse klientidel kinni maksta.

"Euroopas kehtib põhimõ-
te, et saastaja maksab, ning
sellise ettevõtmise jaoks liht-
salt ei ole võimalik kusagilt
toetust saada. Me muidugi
püüame veel rahastamisvõi-
malusi leida, aga..." on Zim-
mer selle otsingu edukuse
suhtes skeptiline.

Kui ettevõtmisele kusagilt
toetust ei tule, tähendab see,
et igal Järve Biopuhastuse
kanalisatsiooniteenust tarbi-
val kliendil tuleb kuupmeet-
ri heitvee eest umbes 20 sen-
ti rohkem maksta.

MARTIN ZIMMER
Euroopas kehtib põhimõte,
et saastaja maksab, ning
sellise ettevõtmise jaoks
lihtsalt ei ole võimalik ku-
sagilt toetust saada.

Linna lämmatavast haisust ei saa lahti enne, kui jääkmuda kompostimine selle kuivatamisegaasendatakse. PEETERLILLEVÄLI

Abikaasat pussitanud naine saadeti kaheks
aastaks vangi
Mullu suvel Kohtla-Järvel
oma abikaasat noaga rünna-
nud naine mõisteti süüdi ke-
halises väärkohtlemises, ent
pääses tapmiskatse süüdistu-
sest.

Mullu 19. juuni õhtul jõi
Irina (35) koos abikaasa ja
ühe tuttavaga oma Kohtla-
Järvekorteris alkoholi. Joo-
mise käigus tekkis abikaasa-
de vahel tüli, mille ajal Iri-
na haaras süüdistuse koha-
selt kööginoa ning lõi selle-
ga abikaasale vasakulepoole
rindu jakorra reide. Haavad

ei olnud väga sügavad, kuid
prokuratuur esitas naise-
le süüdistuse tapmiskatses,
viidates ka sellele, et pärast
kahe haava tekitamist üri-
tas naine meest veel pussi-
tada, kuid tuttav lõi tal noa
käest.

Viru maakohus mõistis
aga tänavukevadel Irina süü-
dikehalises väärkohtlemises
ning tapmiskatse süüdistuses
jäi naine õigeks. Talle määra-
tikahe aasta pikkune reaalne
vangistus.

Kohus põhjendast otsust

sellega, et jäi tõendama-
ta, nagu oleks naine meest
rindu löönud. Tunnistaja-
te ütlustest selgus, et kogu
seltskond tegeles vaiba lõi-
kamisega ning kõigil olid
käes terariistad hetkel, kui
asi veriseks läks. Nii ei saa
kohtu arvates välistada, et
mees ennast ise noaga rin-
nust vigastas, pealegi nai-
ne tunnistas ainult ühte
enda antud hoopi − mehe-
le jalga. Samuti ei leidnud
tõendamist, nagu tahtnuks
Irina pärast vigastuse te-

kitamist veel kord meest
rünnata. Seega leidis ko-
hus, et naisel polnud ka-
vatsust meest tappa.

Nii Irina kui ka prokura-
tuur kaebasid otsuse ringkon-
nakohtusse. Süüdistatav taot-
les seoses enda maksejõue-
tusega jätta kõik kohtukulud
riigi kanda ning prokuratuur
soovis naise süüdimõistmist
tapmiskatses. Tartu ringkon-
nakohus jättis mõlemad kae-
bused rahuldamata ning Vi-
ru maakohtu otsuse jõusse.
(PR)

LÜHIDALT
AVATAKSE KERGLIIKLUSTEEDE
VÕRGUSTIK
KOHTLA-JÄRVE. Reedel, 2. no-
vembril kell 13 toimub Järve lin-
naosa Metsapargi kergliiklustee-
de võrgustiku pidulik avamine,
kuhu on oodatud kõik asjahuvili-
sed linnaelanikud. Kogunemis-
koht on umbes 600 meetri kau-
gusel Circle K tanklast (Kalevi
43), liikuda tuleb piki autoliiklu-
seks suletud Metsapargi teed.
Kavas on jalutuskäik mööda uusi
teid, magusad suupisted, harju-
tamine treeninguseadmetel, lin-
dude söötmine ning kohtumine
linnajuhtidega.

ABI LASTEAIATASU
MAKSMISEL

TOILA. Alates 1. novembrist on
Toila valla elanikel võimalik taot-
leda teise või enama lasteaias
käiva lapse eest kohatasu maks-
misest vabastamist. Vanemate
makstav lasteaiatasu koosneb
toidukulu päevamaksumusest
ning kohatasust. Võimalus saada
sajaprotsendilist hüvitist puudu-
tab viimast. Selleks tuleb esitada
vallavalitsusele avaldus.

Kohatasu hüvitamist saab taotle-
da juhul, kui nii vanema kui ka las-
te elukoht on rahvastikuregistri
andmetel Toila vald. Soodustused
rakenduvad ka siis, kui lapsed käi-
vad lasteaias väljaspool Toila valda.

POLITSEI

LAPSE ALLA AJANUD JUHT
PÕGENES
30. oktoobril kella 17.10 ajal sõi-
tis tundmatu juht sõiduautoga
Mercedes-Benz C180 Narvas
Puškini tn 21 juures otsa ülekäi-
gurajal teed ületanud 11aastase-
le poisile. Autojuht lahkus sünd-
muskohalt, laps toimetati Narva
haiglasse.

LÕI NAIST TÄNAVAL
30. oktoobril teatati, et Narvas
Juhhanovi tänaval lõi 31aastast
naist tuttav mees.

VÄGIVALDNE ELUKAASLANE
PEETI KINNI
29. oktoobril teatati, et Sillamäel
Tškalovi tänaval asuvas korteris lõi
31aastast naist tema elukaasla-
ne. Politsei pidas 56aastase me-
he kuriteos kahtlustatavana kinni.

ETTEVÕTTEST VARASTATI
GENERAATORID

29. oktoobril teatati, et Lüganuse
vallas Aidu-Nõmme külas tungiti
ettevõtte territooriumile ning va-
rastati kaks generaatorit. Kahju
on 9000 eurot.

POLITSEI OTSIB TRAAGILISE
LIIKLUSÕNNETUSE
PEALTNÄGIJAID
Esmaspäeval, 29. oktoobril veidi
enne kella 11 toimus Kohtla-Jär-
ve Ahtme linnaosas Sõpruse ja
Tervise tänava ristmikul traagiline
liiklusõnnetus, milles hukkus
20aastane neiu. Politsei palub
õnnetuse pealtnägijate abi, et
välja selgitada õnnetuse täpse-
mad asjaolud.

Jõhvi politseijaoskonna uurija Ali-
na Reškina sõnul on politsei juba
vestelnud kahe inimesega, kes
õnnetust pealt nägid, kuid igasu-
gune lisainfo aitab uurimisele kaa-
sa. "Suur tänu neile, kes sünd-
muskohale jäid ja politseiga koos-
tööd tegid, et selle raske õnnetu-
se asjaolusid selgitada. Lisainfo
on siiski väga oodatud ja seetõttu
palume kõigil, kes õnnetust pealt
juhtusid nägema, sellest teada
anda, helistades telefonil 504
4027 või kirjutades alina.reski-
na@politsei.ee," sõnas uurija.

1. NOVEMBER 2018 PÕHJARANNIK UUDISED33

ILM JÕHVIS
NELJAPÄEV. Vahelduva
pilvisusega ilm. Puhub mõõ-
dukas muutliku suunaga
tuul. Sooja on 5-8 kraadi.



Arvamus
Ida-Virumaa elav legend
Tänases Põhjarannikus on pikem intervjuu Ees-
ti põlevkivitööstuse legendaarse juhi Väino Viilu-
piga, kes üle-eelmisel nädalal pidas oma 90 aasta
juubelit ning kelle elust ja mälestustest ilmus sel
nädalal raamat.

Viilupi tähtsust Eesti põlevkivitööstuses onraske
üle hinnata. Tema karismaatilisus ja jõuline tegut-
semine on alati olnud imetlusväärsed. On ta ju ise-
gi öelnud, et paremkehv otsus kui otsustamatus. Ta
on olnud Eesti põlevkivitööstuse juhtimise juures
peaaegu poole sellest ajast, mil meil põlevkivi üld-
se kaevandatud on. Ka see räägib enda eest.

Ent Viilup pole olnud pelgalt tööstusjuht, vaid te-
gelikult ka oluline poliitiline figuur. Ta juhtisKoht-
la-Järve volikogu pärast seda, kui sealt olid minema
saadetud Moskva putšiste toetanud tegelased, ning
oli temagi üks neist, kes asus punakantsiks peetud
Kohtla-Järve võimumaja kujundama normaalseks
Eesti omavalitsuseks. Hiljem tegutses Viilup ka
taasiseseisvunud Jõhvi volikogus.

Viilupi suur teene oli seegi, et keerulistel
1990ndatel suutis ta põlevkivitööstuse käigus hoi-
da (samal ajal kui mitmed teised tööstusettevõtted
pankrotistusid või koomale tõmbusid). Ka ei lask-
nud Viilup majanduspoliitilistel rahutustel tungida
kaevandustesse.

Ja samal ajal on Väino Viilup oma ütlemistes ol-
nud väga reljeefne ning otsekohene. Talle pole kuna-
gi olnud omane keerutamine või ümbernurgajutt, ol-
gu vestluspartner mõni minister või muu kõrge tege-
lane. Viilup on Ida-Virumaa arengus mänginud väga
olulist rolli ning äsja ilmunud elulooraamat on vääri-
line kingitus põlevkivikuningale tema panuse eest.

ÜKS KÜSIMUS
MILLAL TAASTATAKSE KOHTLA-JÄRVE VANALINNAS AUTODE
LOOGILINE LIIKLUS?

Kohtla-Järve Ehitajate tee lõigu ehituse tõttu oli liiklus-
korraldus Järveküla teel ajutiselt muudetud. Ehitus on
praeguseks lõppenud, kuid liiklus kolmnurkse haljasala
ümbruses, kus omal ajal seisis Lenini mälestussammas,
pole senimaani taastatud ning Ehitajate teelt Uus-Teha-
se tänavale sõitvatel masinatel tuleb ring ümber haljasa-
la teha.Miks see lõik senimaani suletud on?

Kohtla-Järve abilinnapea VITALI BO-
RODIN:

Tee on sellel lõigul juba korras, kuid meil
tekkis ehitajatele etteheiteid uute liiklus-
märkide paigalduse kohta − sellega tege-
les firma YIT InfraEesti. Kavas oli 8tonni-
se ja suurema kandejõuga masinate liiklus
ümber korraldada ning seetõttu tuleb mõ-
ningaid liiklusmärke kas nihutada või need ümber tõs-
ta. Niipea kui see tehtud saab, taastatakse sellel väike-
sel lõigul ka liiklus.

Ehitajad peavad need tööd ära tegema käesoleva nä-
dala lõpuks või järgmisel nädalal. Peale selle peavad ni-
metatud lõigul veidi vaeva nägema ka elektrikud ja sead-
ma töökordauued videokaamerad, mis aitavad tulevikus
korda valvata mitte ainult teel, vaid ka naabruses paik-
nevas bussiparklas.

Sigadus kuubis

Virve Osila

Vähesele koolihariduse-
le vaatamata olid mu
isal varuks kavalad
mõistuütlemised, mil-

lest ma plikakesena aru ei
saanud, aga mis mulle mille-
gipärast mällu süüvisid ja mi-
da nüüd on mõnus lahti mõ-
testada. "Sauna ei tohi mingi
muu vihaga minna kui ainult
kasevihaga," ütles isa mõnigi
kord kas siis mossitavale mi-
nule või turrisolevale napsu-
kaaslasele. Ja lisas, kuhu sel
juhulpaise kasvab.

Kui isa praegu elaks, tema
mind sauna ei lubaks; selle vi-
haga igatahes mitte, mis mind
hetkel seespidiselt vihtleb. Ma
tean, et viha teebkahju eelkõi-
ge vihastajale endale, ja ma
olen püüdnud seda mitte sü-
damesse lasta ning enamas-
ti on mul see ka korda läinud,
kas siis vett suus hoides küm-
neni lugedes, hingamisharju-
tusi tehes, millegi naljaka pea-
le mõeldes või …

Aga prae-
gu need moodused ei aita, ma
olen tõesti väga vihane.

Põhjuseks on meie posti-
teenistus. Mulle tundub, et
Eesti Post ja Omniva moodus-
tavad mingi riigiasutusliku
väärarengu, meenutades ka-
he peaga hüdrat, kelle üks pea
ei tea, mis teine teeb. Omniva-
nimelisepeaga olen ma üksja-
gu võidelnud, aga eks sõnakir-
ves on nürivõitu ja kellel jõud,
sellele jääb õigus. Eesti Posti
pea on veel kõigutamatum −
tema paneb postkontorid kin-
ni ja Omniva keerab allesjää-
vates käkke kokku.

Postiasutusi suletakse
väitega, et inimesed ei
saada enam kirju ega
kasuta eriti muid side-

teenuseid. Kuramus küll! Ei
saa ju kirju saata, kui neid
postkastist väljagi ei võeta!

16. oktoobril panin Mäe-
tagusel meie teenindusmaja
juures paiknevasse suurde
oranži kasti kaks olulist kir-
ja ja järgmisel kuupäeval õn-
nitluskaardi inimesele, kel-
lel sünnipäevaks 20. oktoo-
ber. (Kuni meil veel postkon-
tor tegutses, tühjendati kir-
jakasti igal õhtul kell 16; kui
aga postkontor alandati posti-
punktiks ja viidi üle raamatu-
kogusse, siis hakatikasti tüh-
jendama postiauto hommiku-
se ringi ajal kella kümne pai-
ku. Postkontori kadumisega
polnud lihtne harjuda, näi-
teks kas või seetõttu, et ainu-
üksi õnnitluskaartide ostmi-
seks tuli Jõhvi sõita, ja oli ka
igasugu muidprobleeme. Õn-
neks oskas meieraamatukogu
töötaja topeltkoormusele vaa-
tamata ka postipunkti teenin-
dades kliendisõbralikuks jää-
da, seetõttu olid muutused vä-
hem valulised.)

Niisiis postitasin kirjad ja
kaardi ajavaruga, olin kin-
del, et need õigel ajal adres-
saatideni jõuavad. Nädal hil-
jem helistas üks kirja ootaja
ja tundis huvi, kas ma unus-
tasin talle lubatu postitama-
ta. Väike närv tuli sisse. Kü-
sisin postipunktist, kas posti-
auto marsruudil on mingeid
muutusi, aga kõik pidi sama
olema.

Siis hakkas kusagilt levi-
makumu, et kasti vist tühjen-
datakse ainult esmaspäeviti.
Võtsin Hercule Poirot' eesku-
jul suurendusklaasi kaasa ja
läksin oranžikastikolakat uu-
rima. Ning avastasin, et sinna
oli siginenud üks pisike poo-
lesentimeetrine E-täht. Päev
hiljem selguski tõsiasi, et
postkasti tühjendataksegi ju-
ba viimase paari kuu jooksul
vaid kord nädalas − esmas-
päeviti. Ei mingit infot posti-
punkti töötajale, ei elanikele.
Pääsupoja kakapirtsu meenu-
tav valkjas tähekrenks oli ai-
nus, millega kõikvõimas hüd-
ra lihtrahvale mõista andis,
mida nood väärt on.

Ahjaa, küsimusele "miks?"
tuli vastus Omniva infoliinilt,
et kirju saadeti vähe; mõnel
päeval üks, mõnel ei ühtegi.
Kui ma selle peale mõtlen, et
minu kirjad vedelesid kas-
tis nädal aega, siis hakkavad
mul hambad krigisema. Va-
nasti öeldi, et kes hambaidki-
ristab, sellel on ussid. Mul on
järelikult vihauss sees. Pos-
tiauto sõidab igal tööpäeval
postkastist mööda, aga kasti
ei avata, sest kõigi eelduste
kohaselt on seal vaid üks ki-
ri. Ja see üks pole tähtis. Ku-
hu jääb siis riigiisade kuulus
slõugan, et iga inimene on olu-
line? On ta jee!

Siinkohal läheb mu mõ-
te tagasi hiljutisele
arutelule, et kui suur
protsent Eesti elani-

kest kuulub keskklassi. Sisse-
tuleku suuruse järgi jõudsin
järeldusele, et minutaolistel
pole kohta alamklassiski − mi-
nusugused on klassivälised.
Paratamatult kõrvutan seda
tõdemust Indiakastisüsteemi-
ga; nende kastiväliseid inimo-
lendeid nimetatakse paaria-
teks, nood on tõrjutud, kasu-
tud, ebaolulised … Seega mi-
na, kellel pole autot, et teenus-
te pakkujateni sõita, kes ei ka-
suta arvutit ega ole varusta-
tud nutiseadmetega jakes on
nii tobe, et kirjutab veel pliiat-
siga paberile japaneb paberi
ümbrikusse ning pistab selle
postkasti, mida ette teatama-

ta on hakatud tühjendama
kord nädalas, olen paaria Ees-
ti moodi, vääritu vanur, kelle-
ga ei pea arvestama. Ja seda
Eesti Post ning Omniva tee-
vadki − natuke nagu eraldi ja
samas ka ühiselt. Ei arvesta!

Näiteks saabuvad mulle sõ-
numid, et võin oma paki kät-
te saada Kuressaare pakiauto-
maadist, Papiniidu postipoest
või mõnest muust kohast, mil-
le nime ma pole kunagi kuul-
nudki. Kõige kurioossem lu-
gu juhtus aga tänavu kevad-
suvel. Minu 2017. aasta mai
lõpus Mäetagusel postitatud
kiri pisteti Tartus sõbranna
postkasti 2018. aasta juuni al-
guses. Kas kasutusele on võe-
tud tigupost?

Üldiselt kirjade kaotsi-
minek mind enam ei
üllata, sest neid põh-
jusi on mulle Omniva

infoliinilt korduvalt selgita-
tud: tavasaadetiste teekonda
pole võimalik jälgida! Küllap
on riigis mingid salastatud
teed, mida mööda sõites pos-
tikottidest mõningaid kirju
lihtsalt välja visatakse. Aga
ma väga tahaksin näha selle
asutuse selle ruumi seda nur-
ka, kus üks A5 mõõdus õiges-
ti adresseeritud, indekseeri-
tud ja margistatud kirja sisal-
dav ümbrik aasta otsa vedele-
da sai! Kes selle lõpuks üles
leidis, kas puhastusfirma?
Kas tõesti on olemas selliseid
postiasutusi, midakoristatak-
se ainult kord aastas?

Kuulates Eesti Posti ja Om-
niva ennastülistavaidkiidukõ-
nesid, et kuidas nad ikka are-
nevad jakuhu kõik laienevad
jakuidas teenindus aiva para-
neb jakui hästi see kõik koos
toimib, meenub mulle jälle
üks mu isa ütlemine: "Liiga
palju head läheb sitaks kät-
te!" Tark mees oli see minu
taat, kellel tänavu sügisel on
105. sünniaastapäev.

Aga Mäetaguse teenindus-
maja juures paiknevas oran-
žis kastis ma enam kirju ei
hoiusta − las see kobakas sei-
sab seal mälestusmärgina ku-
nagisele normaalsele postitee-
nistusele.

Ei saa ju kirju saata, kui neid postkastist väljagi ei võeta!

PÄEVA LAUSE
"Valge rassismi vastu
võitlemine on muutunud
musta rassismi legali-
seerimise vahendiks."

EKRE esimees Mart Helme.
(Postimees, 31. oktoober)

LEHED EILE
ÕHTULEHT kirjutas, et

ettevõtjate loodud riigire-
formi sihtasutuselt vaevalt
ootas keegi pelgalt peenhää-
lestust. Nüüd, kus avalikuks
on saanud muudatustepake-
ti teine osa, tuleb aga küsida,
mis võiks ollapoliitikute mo-
tivatsioon riigireformijate
kõrgelennulisi ettepanekuid
ellu viia. Viimaste ettepane-
kute seas on enim tähelepa-
nu pälvinud ettepanek kärpi-
da riigiametnike hulka poole
võrra. Kiiduväärt on, et eral-
di on rõhutatud ametite, ins-
pektsioonide ja sihtasutuste
jne ülevaatamise vajadust,
kuna on ilmne, et pelgalt töö-
tajate ümberpaigutamisest
ei sünni mingit kokkuhoidu.
Teisalt, kuidas saab öelda, et
justpooled töökohad on üle-
liigsed, kui reaalset ülevaa-
det veel polegi? Sellisel hul-
gal ametnikekärpimine pär-
sib päris kindlasti konkreet-
sete eesmärkide täitmist.
Jõulisemgi vastuseis on aga
mõtetele ühendada minis-
teeriumid ühtseks valitsus-
asutuseks, piirata valitsus-
koosseisu kümne ministri ja
peaministriga ning määrata
viimaneriigi peastrateegiks.
Kas need muudatused hoo-
pis ei nõrgestaks parlamen-
di rolli, mida tegelikult soo-
vitakse tugevdada? Nii ei tu-
le üllatusena, et ettepaneku-
te tõttu, mille jõustamiseks
ei paista nüüd ega lähemas
tulevikus mitte mingisugust
tahet, on poliitikud ja teised
arvamusavaldajad sihtasu-
tuse pakutud lahendusi elu-
võõraks tembeldanud.

POSTIMEES kirjutas, et
see, et lapsed ei käi üheski
trennis, ei olegi probleem.
Umbes pooled teevad seda.
See ei ole aga piisav. Tava-
pärane liigutamine ei ole ni-
melt lastele enam loomu-
lik tegevus. Jala või rattaga
käib koolis vaid kolmandik,
õues mängib või veedab nii-
sama aega alla 20 protsen-
di lastest ja noortest, palju
aega veedetakse ekraanide
ees.

Meil on koolis küll kohus-
tuslikud kehalise kasvatuse
tunnid, õues liikumine on va-
hetundide ajal lubatud aga
vaid pooltes koolides. Selle
asemel istuvad õpilased ni-
napidi nutitelefonides ning
olemasolevad mänguvälja-
kud ja spordisaalid seisavad
tühjalt. Ka vanemad võiksid
lastele rohkem eeskuju näi-
data. Selle asemel et sõita
ühe-kahekilomeetriseid va-
hemaid autoga, võiks kõndi-
da. Nädalavahetusel diivanil
lösutamiseasemel teha ette-
panek minna jalutama, välja
mängima, loodusesse matka-
ma või jalgrattaga sõitma.
Ka riik peaks nuputama, kui-
das saada lapsed ja noored
rohkem liikuma.
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UUDISED

ARHEOLOOGIA: Osteoloogia paneb muistsed kondid kõnelema

Jõhvi kiriku juurest leiti põnev keskaegne matus
Tänu soojustorustiku uuendamisele avastati Jõh-~

vi Mihkli kiriku juurest kaks osaliselt säilinud täis-
kasvanu skeletti. Neist esimene kuulus mehe-
le, kelle hauast leiti vasaku jala välisküljelt pa-
nusena kaasa pandud nuga, mis pärineb tõenäo-
liselt 13. sajandist. Leiu teeb haruldaseks see,
et ehkki enamik meie kirikutest pärineb kesk-
ajast, võib nende ümbert harva leida ümbermat-
miste tõttu rikkumata keskaegseid matuseid.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Oktoobri alguses toimunud
soojustorustiku arheoloogilise
järelevalve käigus leiti vahe-
tult JõhviMihkli kiriku aia ta-
gant − pastori elumajast mõ-
ned meetrid läänes − kaks
luustikku.
Tervitused keskajast

Tegu oli täiskasvanud me-
he ja naise luustikega, mis olid
osaliselt okupatsiooniaegsete
keskküttetorustiku töödega
kahjustatud. Mehe luustiku
kõrvalt leiti nuga, mis osutus
keskaegse noa varaseks tüü-
biks − pärineb XIII sajandist.

Arheoloog Martin Malve
ütlesPõhjarannikule, et ehkki
enamikkirikuhooneid on pärit
keskajast, leitakse sealt lähe-
dusest keskaegseid luustikke
väga harva, sest varauusajal
on nad hilisematelümbermat-
mistel läbi kaevatud.

"See teeb Jõhvi leiu eriliseks− sattusime peaaegu hästi säi-
linud keskaegsetele matustele.

Kui käisime pinnase metallide-
tektoriga üle, leidsime samast
perioodist pärineva noa ja hõ-
bedast ripatsmündi, mis päri-
neb XII-XIII sajandi vahetu-
sest. Mõlemad skeletid paik-
nesid väljaspool praegust kiri-
kaeda − keskaegne kirikaed on
olnud tunduvalt suurem. Kõiki
keskaegseid kirikuid kasutati
matmispaigana ja samuti nen-
de ümbrust − kirikusse maeti
enam kõrgklassi ja kirikaeda
kohalikku rahvast, kes kuulus
kogudusse," rääkis Malve.

Leitud luustikud on peagi
Malve laboris laual. Skeletid
puhastatakse pinnasest ning
arheoloog määrab täpsemalt
vanuse ja uurib, kas neil esi-
neb patoloogiaid, vigastusi −

et panna luud kõnelema, mis
elu täpsemalt nende omanikud
elasid. Esimesel vaatamisel
luustikel vigastusi pole ja ilm-
selt maeti nad omal ajal kirstu-
des −kristliku kombe kohaselt
pea läänes ja jalad idas.
Uued uuringud
kiriku juures?

Äkki võiks arheoloogid Jõh-
vi Mihkli kiriku ümber uute,
moodsate vahenditega roh-
kem ringi vaadata? Malve ole-
tab, et okupatsiooniajal lõhuti
soojustorustikku paigaldades
kümneid matuseid, sest tollal
muinsuskaitset tänapäevases

mõttes ei eksisteerinud. "Ilm-
selt on kogu kiriku ümbrus ja
kirikaed väljastpoolt paksult
täis maetud. Oleneb, kui pal-
ju matused säilinud on − kui
1980. aastate teiselpoolel ehi-
tati hoovi kogudusemaja, said
selle käigus matused samu-
ti ilmselt kahjustatud," arvab
Malve.

Malve, kes ongi enim spet-
sialiseerunud keskaegsetele
inimluudele, on praegu dok-
torantuuris ja tema diplomi-
töö teemagi kannab pealkirja
"Kagu-Eesti keskaegsete inim-
luude paleopatoloogiline ana-
lüüs".

Arheoloogilisi töid tegi Jõh-
vi kiriku juures OÜ Arheo-
graator.

Jõhvi Mihkli kirik on suu-
rim ühelööviline kirik Eestis.
Algul oli see võlvimata neli-
nurkne kaitseehitis, mille kit-
sad aknad paiknesid kind-
lusarhitektuurile iseloomuli-
kult kõrgel, ja hoonel oli vaid
üks, lääneküljele avanev sisse-
pääs. 16. sajandi esimesel poo-
lel ehitati kirik põhjalikult üm-
ber tulirelvadele, läänefassaa-
di keskele tehti veidi eenduv
sale 8korruseline torn ning
kogu hoone võlviti ühelöövili-
seks nelja võlvikuga pikihoo-

neks ja juurde ehitati püssiro-
hukelder.

Jõhvi Mihkli kiriku sisustu-
sest on väärtuslikemad 17. sa-
jandi hõbedane armulauakari-
kas, 1728. aastal Johann Rabe
valmistatudbarokk-kantsel ja
võidukaare grupp.

Kirik on mitmel korral sõ-
dades kannatada saanud, Liivi
sõja algul 1558. aastal kui Põh-
jasõja ajal 1703. aastal. Pärast
seda sai kirik endale barokse
tornikiivri, mis paigaldati 1728.
aastal. Praegune uusgooti kiiv-
rikuju, mis hävis Jõhvi linna tu-
lekahjus 3. augustil 1943. aastal,
taastati 1984. aastal.

MARTIN MALVE
Mõlemad skeletid paiknesid
väljaspool praegust kirikae-
da − keskaegne kirikaed on
olnud tunduvalt suurem.

Doktorant Martin Malve maa seest välja ilmunud luid uurimas.
PEETER LILLEVÄLI

Keskaegse mehe skelett, mille kõrvalt leiti ilmselt XIII sajandistpärit nuga. KRISTIINA PAAVEL

Kas on elu pärast Põxitit?
Euroopas aset leidnud Brexit on mõju avalda-
nud ka Eestile ning tekkinud on uus, paljude
meelest mitte kõige sobivam termin "Põxit",
mis lahti seletatuna tähendab põlevkivi-
energeetikast loobumist ja sujuvat üleminekut
taastuvatele energiaallikatele.

Kommenteerides põlevkivienergeetika tuleviku
küsimust, mida arutati riigikogu istungite saalis
läinud nädala esimesel poolel, väitis endine
keskkonnaminister, reformierakondlane Keit
Pentus-Rosimannus kategooriliselt, et saastava
põlevkivielektri aeg Eestis on läbi saamas ning kui
Eesti tahab tulevikus kuuluda puhta majandusega
riikide hulka, siis on massiivse keskkonnajäljega
põlevkivielektrile vaja leida asendus. Ta lisas, et
põlevkivielektri ajastust väljumine on järk-järgult
toimunud juba mõnda aega. Tõepoolest, aasta-
aastalt kulutatakse üha vähem põlevkivi kõige
ebaefektiivsemal viisil - põletamiseks. Peale selle
on juba 2019. aastal kavas sulgeda kolm iganenud
energiaplokki, mis ühest küljest vähendab kesk-
konnaheitmete hulka, kuid teisalt ka elektri-
jaamade tootlikkust ligikaudu 500 MWh võrra.

Elektrienergia tarbimine kasvab pidevalt ning meie
ees on dilemma, mille arvelt säilitada energeetilist
tasakaalu. Osta kallist elektrienergiat, kuid kellelt?
Lähemad naabrid Soome, Taani, Läti, Leedu ja
Poola tarbivad elektrienergiat rohkem, kui tooda-
vad. See tähendab, et nad ei suuda isegi oma
vajadusi katta. Positiivne tasakaal valitseb vaid
Rootsis ning kui Eesti, kes on praegu elektrienergia
eksportija, samuti defitsiiti jääb, siis tabab kogu
meie regiooni energia puudujääk. Just sellele
probleemile juhtis Põxiti küsimuse arutamisel
riigikogus tähelepanu Eesti teaduste akadeemia
presidentTarmo Soomere.

Peale selle tahan meelde tuletada, et juba
möödunud aastal arutati riigikogu saalis Eesti
energiamajanduse arengukava aastani 2030.
Eesti pikaajalise energiamajanduse arengukava
(ENMAK 2030+) kohaselt Eesti energeetika juba
liigub taastuvenergia ja meie maapõues paikneva
põlevkivi senisest tõhusama kasutamise suunas.

See arengukava sisaldab konkreetseid eesmärke
loodust säästva energeetika arendamiseks. 2030.
aastaks moodustab taastuvatest energiaallikatest
toodetav energia 50 protsenti kogu riigis tarbitavast
mahust. Kohalike, eriti taastuvate energiaallikate
kasutamist saab suurendada ka soojuse tootmisel.
Eesmärgiks on seatud toota 2030. aastaks Eestis
80 protsenti soojusest taastuvatest energia-
allikatest.

Põlevkiviõli ja muude ühendite tootmisel põlev-
kivist on kõrgem lisandväärtus ning keegi ei
vaidlegi, et põlevkivi põletamise asemel peab
sellest perspektiivis saama põlevkivitööstuse
põhisuund. Kuid milline on praegu energia
tootmise alternatiiv? Mis võiks stabiilsust pakkuda
ja pidevalt toodetava elektrienergia mahud
säilitada? Aatom? Ekspertide arvates on Eesti selle
hetke juba maha maganud, sest võrkude desünk-
roniseerimise ja seejärel Euroopa elektrivõrguga
sünkroniseerimise küsimuse muudavad praktiliselt
olematuks tuumaenergeetika arendamise
võimalused. Maailma energeetika trendid liiguvad
üha enam taastuva ja senisest puhtama energia
kasutamise poole. Taastuvate energiaallikate -

selliste nagu päike, tuul ja vesi - põhiprobleem on
nende ebakindlus, samuti energia kogumise hind.
Konkreetset lahendust energeetika muutmiseks
sõltumatuks välistest energiaressurssidest põlev-
kivienergeetikast loobumisel esialgu pole,
seepärast täidab põlevkivi ka järgnevatel aasta-
kümnetel oma rolli, pakkudes meie inimestele
stabiilset elektrienergiat.

Põlevkivist loobumine annab
Ida-Virumaale valusa hoobi

Ärgem unustagem, et Ida-Virumaal kasutatakse
energeetika põlevkivisektori jääksoojusenergiat
kõikide selle regiooni suuremate asulate kütmi-
seks. Tänu sellele on näiteks Narvas kõige
madalam soojuse megavatt-tunni hind Eestis. Ilma
selleta kasvab ka soojuse hind ning tekib küsimus,
kes maksab kinni halvas seisukorras olevate
majade renoveerimise kulud. Kirde-Eesti korteri-
ühistutele oleks see üle jõu käiv koorem. Isegi

praegu ei taha keegi nendesse majadesse, mida
pole remonditud nende ehitamisest peale,
investeerida, sest selleks kulutatud raha kaotab
kinnisvaraturu madalate hindade tõttu korrapealt
oma väärtuse. See on ka üks põhjustest, miks Ida-
Virumaal renoveeriti aastatel 2010-2014 Kredexi
programmi raames vaid kuus hoonet, möödunud
aastal aga laekus programmi üksainus taotlus.

Muidugi on põlevkivitööstuse mõju keskkonnale
kõige suurem just Ida-Virumaal, kus väikeste
külade maastik ja geograafia muutuvad selle
tagajärjel kohati tundmatuseni. Ning kui praegu
räägitakse põlevkivienergeetikast loobumisest, siis
tuleb paralleelselt arutada ka kogu Ida-Virumaa
majandusstruktuuri reorganiseerimist. Sageli ei
mõtle poliitikud sääraste küsimuste arutamisel
sellele, et kogu Eesti tarbib elektrienergiat
ühesuguse hinnaga, kuid vee- ja õhusaaste
probleemid, pinnasevajumised kohtades, kus
kunagi paiknesid kaevandused, jäävad päran-
duseks justKirde-Eestile. Justseepärast ei väsi ma
kordamast, et kui me räägime näiteks keskkonna-
investeeringute keskusest, siis oleks loogilisem
suunata selle programmide kaudu tagasi Ida-
Virumaale vähemalt 20-25 protsenti investeerin-
gutest praeguse 7 asemel. Samuti tuleks seaduste
tasandil kinnitada põlevkiviettevõtete poolt riigile
makstavate keskkonnatasude suunamine Ida-
Virumaa programmi finantseerimiseks, millest on
räägitud juba pikka aega.

Arvestades põlevkivi kaevandamise ja tööt-
lemisega tegelevates ettevõtetes ametis olevate
inimeste suurt hulka, on töötuse järsk kasv
regioonis lihtsasti prognoositav. Tasub märkida, et
energeetika valdkonnas on keskmised palgad
üsnagi kõrged ning hoiavad maakonna keskmist
palgataset statistika jaoks vastuvõetaval tasemel.
Ei pea olema energeetikaekspert, kinnitamaks, et
Põxitist võib saada maakonna jaoks uus sotsiaalne
katastroof, kui me juba praegu investeerima ja
alternatiivseid majandusvaldkondi arendama ei
hakka.

Põlevkiviettevõtted täidavad riigieelarvet igal

aastal miljonite eurodega, näiteks 2017. aastal
maksid nad riigikassasse kokku üle 120 miljoni
euro ehk ligi 4% Eesti sisemajanduse kogu-
toodangust. Peale selle kindlustavad nad tööga
ligikaudu 13 000 inimest, kui peale otseste
töökohtade võtta arvesse ka seda sektorit kaudselt
teenindavaid ettevõtteid. Põlevkivi on meie
strateegiline ressurss, mida tasub kaevandada ja
kasutada maksimaalse kasumiga ning minimaalse
- niivõrd kui see võimalik on - keskkonnamõjuga.

Põxit peab toimuma pikema perioodi vältel, kuid
seejuures tasub mõelda selle üle, millised
alternatiivid on meil võimalikud üleminekul senisest
puhtamatele energiaallikatele, sest varem või
hiljem saavad põlevkivivarud Eesti territooriumil
otsa või jäävad alles vaid need varud, mille
kaevandamine enam majanduslikult otstarbekas
pole.

Dmitri Dmitrijev
riigikogu liige
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VÄINO VIILUP: Mina olen oma eluga väga rahul!

Spordimehe vaim hoiab põlevkivikuningat
vormis ka 90selt

21. oktoobril 90aastaseks saanud põlevkivikunin-~

gaks tituleeritud Väino Viilup rääkis teisipäeva õh-
tul, mil Jõhvis esitleti tema elulooraamatut, oma ko-
dus Põhjarannikule, et tal oleks oma elust rääki-
da nii palju, et Balzaci raamatutest jääks ka vä-
heks. "Elu on huvitav olnud, mina olen oma elu-
ga väga rahul," tõdeb ta ning lubab Raivo Loti kirju-
tatud raamatu mõne päevaga läbi lugeda ja siis öel-
da, kui hästi või halvasti on see tema elu talletanud.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Kuidas te selle põlevkiviku-
ninga tiitli endale saite?

Selle pani mulle üks kena
daam, kes tegeles vaname-
talli kokkuostuga. See oli sel
ajal nii odav, et seda ei taht-
nud keegi müüa. Ta tuli minu
juurde ja rääkis oma murest,
et ta lastakse töölt lahti, kuna
ei täida plaani. Helistasin kõi-
gi kaevanduste direktoritele
ja ütlesin: "Tänasest päevast
saab igaüks vanametallimüü-
gi plaani ja selle täitmisest
kannate mulle iga kuu ette!"
Kõik tegidki nii ja see daam
hakkas mind põlevkivikunin-
gaks nimetama.

Kuidas teil õnnestub selli-
ses kõrges eas olla nii ergas ja
energiline?

Selleks on vaja varasest
east sporti teha. Iga päev. Suu-
satada, ujuda, joosta, korv- ja
võrkpalli mängida.

Praegu liigutate ennast ka
päris palju?

Ma ei liiguta, makõnnin iga
päev kaks korda oma distant-
si läbi ja võimlen hommikuti− õues, tuba ei ole võimlemi-

se koht. Kesklinna ma ei roni,
käin siinsamas kodu lähedal
olevatel tänavatel. Kui enese-
tunne ütleb, et selleks korraks
aitab, siis aitabki − istun vahe-
peal või tulenkoju. Üle pingu-
tada ei tohi.

Millega peale võimlemise
ja kõndimise veel praegu ae-
ga sisustate?

Loen hästi palju. Armas-
tan väga lugeda, nii spordikir-
jandust kui ka sõjakirjandust.
Olen ju ka ise suure sõja üle
elanud. Ma tean suurematest
lahingutest peaaegu kõike: kes
neid juhtisid, kus need toimu-
sid, kes kui palju kaotas. Olen
sel alal elav entsüklopeedia.
Võib ükskõik mis küsimuse
esitada, ma vastan kõik ära.

Kas silmadkannatavad veel
lugeda?

Üks silm on täitsa pime,
teisega kannatab lugeda küll.
Tilkasid panen, sellest on abi.
Omal ajal keerasid silmaars-
tid mul ühe silma kihva, ütle-
singi neile, et te olete saapa-
parandajad, mitte silmaarstid,
jarohkem ma nende juurde ei
läinud. See on jumala õnn, et
ma neid teise silma kallale ei
lasknud.

Jälgite aktiivselt uudiseid.
Kuidas te praeguse Eesti elu-
ga rahul olete?

Minu arust pole Eesti rah-
vas nii hästi nagu praegu mit-
te kunagi elanud. Kõik peavad
olema õnnelikud: tööd jätkub
kõigile, palka ja pensioni saa-
vad kõik. Ausad töömehed, kes
pole joodikud, elavad kõik häs-
ti. Aga vargad ja joodikud tu-
leb paika panna.

Kuidas teile meeldib põlev-
kivikuningriigis toimuv?

Tuleb töötada nii palju, kui
põlevkivi parajasti elektri ja
õli tootmiseks vaja on. Lattu
seisma panna ja pangalaene
maksta oleks rumalus. Palju
oleneb sellest, milline on naf-
ta hind. Kui hind on madal, siis
kahjumiga töötada pole vaja.
Kui nafta hind on 42-43 dolla-
rit barreli kohta, siis tasub õli
tegemine juba ära.

Praegu on hind 75 dollari
ringis.

Kas on tõesti juba nii pal-
ju? Siis elab põlevkivitööstus
praegu nagu roosiaias.

Kui palju te teiste omaaeg-
sete kaevandusdirektoritega
läbi käite?

Suurem osa nendest on mul-
la all. Neid on väga vähe alles
[näitab kodus seinal rippuvale
maalile, kus kümmekond en-
dist Eesti Põlevkivi juhti laua
ümber istuvad]. Ma arvan, et
minu nimel on kolm Eesti re-
kordit. Üks on see, et ma olen
kõigi aegade Eesti kõige va-
nem mäeinsener. Teiseks, üle
Eesti elab väga palju Viilu-
peid, aga ma olen kõige vanem
elus olev mees-Viilup. Kolman-

daks, sellist inimest, kes oleks
50 aastat juhtinud põlevkivi-
tööstust, pole kunagi varem ol-
nud ja ei saagi kunagi olema.

Kas plaanite mõne rekordi
veel teha?

Aitab kolmest küll. Kui võt-
ta veelka spordirekordid juur-
de, siis tuleb neid küll ja küll.
Veteranide seas pole hoota
kaugushüppes mind keegi ku-
nagi võitnud. Ükskord võitsin
korraga viit meistersportlast.
Hootakaugushüppes peab pea
hästi töötama, mitte ainult ja-
lad.

Aga meeste elupikkuse
maailmarekord tuleb ikka ka
ära lüüa [naerab].

Teil on kogu elu jooksul ha-
sart sees olnud, et igal asjal
peab väike võistlusmoment
juures olema.

Jah. Kõik eesmärgid, mis
ma olen endale kunagi sead-
nud, olen eranditultka ellu vii-
nud.

Kas spordimehe vaim on ai-
danud?

Igal pool. Kuueaastaselt
hakkasin võrkpalli mängima.
Mäletan, et isegi sõja ajal te-
gin seda koos lätlaste ja saks-
lastega. Kui ohvitserid nägid
mind platsi ääres, siis hõika-
sid kohe: "Junge, komm hier!"
["Poiss, tule siia!"] ja mind
pandi mängu suurte meeste
kõrvale. Mul oli hea vastuvõtt
ja surumineka.

Kust selline hea mänguos-
kus tuli?

See oli mulkohe kuidagi ve-
res. Võrkpallis peab sõrmede
töö olema väga hea, et tabada
millimeetritäpsusega palli.

Teie äsja ilmunud elulooraa-
matus on päris mitmes kohas
kirjas, et seal, kus teised min-
gil põhjusel hakkama ei saa-
nud, tuli Väino Viilup ja lühi-
kese aja järel hakkas kõik laa-
buma. Millise ime läbi see teil
õnnestus?

Mõistust pidi olema! Mäein-
seneri mõistust pidi olema.

Teistel oli ju ka see ole-
mas.

Nojaa, aga nad ei olnud nii
kõrgel tasemel. Mäeinsener
peab olema väga paljudel ala-
del kõva, mitte ainult mäen-

duses, vaid ka näiteks elekt-
riteaduses, automaatikas ja
ökonoomikas ning igasugus-
tel muudel aladel. Head mäe-
insenerid võivad edukalt tööd
teha peaaegu igal alal.

Kuidas teil õnnestus pan-
na inimesed tegema seda, mi-
da vaja?

Kõigepealt hea jutuga. Kui
see ei aidanud, siis karistuse-
ga, ja kui see ka ei aidanud,
siis lõin minema. Ega ma pik-
ka pidu kellegagi pidanud.

Kas see mõjus?
Pidi mõjuma. Ega siis ei saa-

nud niimoodi, et inimene tuleb
ja jutustab mulle igasuguseid
asju, aga teeb siis hoopis vas-
tupidi. Seda ei lubanud ma kel-
lelgi kunagi teha. Alluma pidi
nii nagu sõjaväes. Teistmoo-
di kaevanduses ei saa, see ei
ole maa kündmine. Muuseas,
maakündmises ja põllumajan-
duses olen ma ka tark mees,
ma võin talupidamist ja agro-
noomiatpraegugi õpetada.

Kuidas teil õnnestus kae-
vandustes hoida Eesti vaimu
ja Eesti juhte?Paljudes suur-
tes tööstusettevõtetesolid Ida-
Virumaal nõukogude ajal ena-
mik juhte mitte-eestlased.

Pidi targalt töötama. Neid
Moskva tegelasi tuli vahel lol-
litadanii, et nad ise sellest aru-
gi ei saanud. Seda ma oskasin
väga hästi, see kunst oli mul
selge.

Kuidas see käis?
Olenes olukorrast. Ega ma

sellepärast kellelegi halba ei
teinud, aga ma ei lasknud neil
üle pea kasvada.

Igal hommikul oli mul
hommikul nõupidamine. Iga-
üks sai mõne minuti rääkida,
rohkem ma ei lubanud lobi-
seda. Tunni ajaga pidi nõupi-
damine läbi olema, selle aja-
ga sai kõik, mis vaja, räägi-
tud. Mõni sai noomida, kes
vastu hakkas, selle viskasin
kohe kabinetist välja. Kui pä-
rast ise kabinetist välja tulin,
koputasin talle koridoris õla
peale ja ütlesin, et teinekord
ole targem, muidu viskan su
uuesti välja.

Nõukogude ajal pidi ole-
ma kaval. Ma käisin ühtelugu
ka tolle aja kõige kangemate
ülemuste juures ja tulin sealt

võitjana välja. Ega näiteks see
maailma suurim ekskavaator
ise siia ei tulnud.

Kuidas selle välja rääkisite− teised tahtsid neid juka?
Paljugi, mis tahtsid − pi-

di targalt esinema. Mäletan,
et kui käisime seda sammu-
vat ekskavaatorit välja rää-
kimas, siis Kossõgini [Nõuko-
gude Liidu ministrite nõukogu
esimees ehk tänapäeva mõis-
tes peaminister] asetäitja kü-
sis: kas te teate ka, mitu sellist
ekskavaatorit on üldse toode-
tud? Ma teadsin õigesti vasta-
ta − neli. Siis uuris ta, kas te-
an ka seda, kui palju tahtjaid
on. Ütlesin, et üle 20. Jälle vä-
ga õige. Seejärel küsis ta mi-
nu käest, kuidas neid jagama
peaks. Ma vastasin, et väga
lihtsalt: ühe annate söetööstu-
sele, teise maakide tööstuse-
le, kolmanda välismaale ja nel-
janda Eesti Põlevkivile. Selle
peale vastas ta, et sa oled kole
tarkpoiss.

Tulin koju ära ja kahe päe-
va pärast tuli teade, et ekska-
vaator on meile antud. Ja see
töötab tänini.

Kas mõnikord tuli mõni eba-
õnnestumine ka, kui ei läinud
nii, nagu plaanisite või soovi-
site?

Sellist asja ma ei hakanud
punnimagi, mida polnud või-
malik kätte saada. Minu arust
ma sainkõik tehtud, mida taht-
sin.

Milline periood elus on ol-
nud keerukam?

Kõige otsustavam moment
elus oli siis, kui Estonia kae-
vanduses oli tulekahju [sel-
le algusest möödub just neil
päevil 30 aastat]. Siis oli palju
neid, kes raputasid pead, kui
nende poole pöördusin: "Ära
minu käest midagi küsi!" Mõ-
ned isegi palusid, et ütleksin,
et ma pole nendega üldse rää-
kinud. Kartsid oma naha pä-
rast.

Ühe päeva kaevandus sei-
sis. Siis andsin korralduse, et
hakkame tööle. Samal ajal käis
kustutamine ja tootmine. Ühe
ärajäänud tööpäeva tegime
pühapäeval järele ja täitsime
plaani ära. Omahind läks põ-
lengu pärast küll kõrgeks, aga
kivi said sel ajal kõik nii palju,
kui oli vaja.

VäinoViilup kinnitab, et on elus saavutanud kõik eesmärgid, mis ta endale on seadnud.
MATTI KÄMÄRÄ

Raivo Lott: "Selles raamatus on kõik lood
sellised, nagu Väino Viilup neid teab"
Väino Viilupi elust raamatu
kirjutanud Raivo Loti sõnul
tekkis tal endalgi vahelküsi-
mus, kas tõesti kõik oligi nii,
nagu raamatu kangelane rää-
gib. "Keegi teine võib neid
sündmusi mäletada mõne-
võrra teistsuguse nurga alt.
Aga see raamat on Väino Vii-
lupi lugu ning sündmused
saidkirja just sellistena, na-
gu tema neid teab ja räägib,"
sõnas ta teisipäeval Jõhvi
vallamajas toimunud raama-
tuesitlusel.

Loti sõnul oli temale nau-
ditav Viilupi meenutusi üles
tähendada. "Seda raamatut
ongi õige nimetada lugude
kogumikuks. Kui Väino Vii-
lup hakkab neid soravalt rää-
kima, siis see on lõputu te-
gevus. Minul oli väga põnev
sedaraamatut teha ja loode-
tavasti lugejatel ka lugeda,"
sõnas Lott, kes usub, et kae-
vandustega seotud inimes-
tele pakub see rohkelt ära-
tundmisrõõmu, ning kelle sõ-
nulkäib raamatust läbi väga
palju tegelasi.

Raamatu kirjastanud
Tammerraamatu üks oma-
nikke Enno Tammer sõnas,
et raamatu pealkiri − "Põlev-

kivikuningas Väino Viilup" −
sündis juba ligemale kümme
aastat tagasi, kui seda raa-
matut Raivo Lotiga kavanda-
ma hakati.Tammeri sõnul on
see raamat selge rõhuasetu-
sega, et raamatuid saab kir-
jutada ja peabki kirjutama
ka nendest inimestest, kes
ei ole näitlejad, lauljad või
sportlased. "Väga häid raa-
matuid on võimalik kirjuta-
da ka tööstusjuhtidest," sõ-

nas ta, pakkudes, et Viilupi
raamatu põhilised lugejad
võiks olla eelkõige üle 40aas-
tased meesterahvad.

Raamatuesitlusel tuli ju-
tuks ka põlevkivikuninga
raamatu väljaandmine ve-
ne keeles. Enno Tammeri
sõnul peab ta enne selle ot-
suse tegemist hulgimüüja-
telt uurima, kui suur võiks
olla sellise venekeelse raa-
matu turg.

Raamatu autor Raivo Lott ulatab signeeritud raamatud
lööktöölisest kaevurile ja tuntud rahvasaadikule Endel
Paabile, kelle värvikas elu pakuks samuti raamatu jagu ainest. MATTI KÄMÄRÄ
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EHITUS: Mullu talvel koolimaja ehitajatele loovutanud Jõhvi vene põhikooli pere on kodus tagasi

Uhiuus koolimaja elati sisse
Eilne hommik meenu-~

tas Jõhvi vene põhikoo-
lis 1. septembrit: lapsed
pääsesid esimest kor-
da ümbersünni läbi tei-
nud koolimajja ning uu-
distamist oli küll ja veel.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Kõige erilisem oli see päev esi-
mese klassi jütsidele, kes alus-
tasid oma kooliteed asendus-
pinnal Ida-Virumaa kutsehari-
duskeskuses.

Oma esimesesklassis õppi-
va tütre kooli saatnudLarissa
Puhilas ütles, et oleks huvitav
ka ise koolimajas ringi vaa-
data, aga vanematele tehak-
se selleks eraldi avatud uste
päev. "Laps peab nüüd uuesti
kõigega harjuma, aga ta väga
ootab seda."
Nagu ekskursioonil

Elevil oli ka 9. klassi õpila-
ne Liina Školina, kes samas ei
meenutanud paha sõnaga aju-
tist õppimist kutseharidus-
keskuse vanas õppekorpuses.
"Seal olid oma plussid, näi-
teks pikemad vahetunnid, aga
nüüd on ikkagi uus hoone. Sel-
line tunne on, nagu läheks eks-
kursioonile."

Sama tunne tekkis uhiuude
fuajeesse sisenedes, kus kõiki
saabujaid tervitasid õpetajad,
kes õigesse klassi juhatasid.
Pärast infominuteid toimus
õpilastele uuenenud koolima-
jas eraldi ekskursioon. Nii ot-
siti üles oma aineklassid ning
kiigati sööklasse, aulasse ja
raamatukokku.

"Kõik klassid on teistes koh-
tades kui varem, ka algkool
on ümber paigutatud. Need,
kes olid esimesel korrusel, on
nüüd teisel ja vastupidi," selgi-
tas direktor Irina Šulgina.

Ehkki kooli personal pääses
majja toimetama eelmise nä-
dala keskel ja oli uute oludega
juba tuttav, ei saa direktori sõ-
nul veel kergendatult hingata.

"Ma ei saanud öösel rahu-
likult magada, mõtlesin, kui-
das esimene päev möödub.
Muretsesin, kas liiklus sujub
ja kuidas vanemad lapsi auto-
dest välja lasevad. Sellega ei
olnudki suurt häda [liiklusel
hoidis silma peal ka politsei
− toim.]. Projekti järgi on teh-
tud kaks väravat: ühest sõidad
sisse, teed väikese ringi ja tei-
sest sõidad välja. Küll see lä-
heb korda."
Plussid ja miinused

Mis veel kindlasti sissetöö-
tamist vajab, on küttesüsteem.
"See ei ole täielikultbalanssee-
ritud. Nüüd, kui õppetöö pih-
ta hakkab, kontrollime, kui-
das töötavad ventilatsioon ja
soojus."

Täiuslikkusest on puudu
seegi, et kogu sisseseade ja
mööbel pole kohal. Rohkem
teeb Šulginale muret õppetöö
korraldus.

"Tunniplaaniga nägime pal-
ju vaeva, sest kõik klassid on
täis jaauke peaaegu ei ole. Ge-
nereerisime tunniplaani prog-
rammis 50 versiooni, ennekui
saimeklappima. Pool maja on
ikka väga suur kaotus ja ela-
me nüüd palju kitsamates tin-
gimustes. Ka vahetundides on
viiesajal lapsel liikumiseks
oluliselt vähemruumi."

Šulgina lisab, etkui oleks re-
noveeritud terve kool, olnuks
super. Nüüd aga tuleb kohane-
da olemasolevatevõimalustega.
Õnneks on mitu asja, mis ruu-
minappust kompenseerivad.
Näiteks avar sissepääs ja riie-
tehoid varem keldris asunud pi-
meda garderoobi asemel. Fua-
jeesse on sisustatud ka luge-
missaal. Valged riiulid on veel
raamatute ootel, aga tulevikus
saab sellest loodetavasti mõnus
ajaveetmise koht.

"Rõõmu teeb, et saime roh-
kem valgust ja õhku. Ventilat-
siooniga oli vanas koolimajas
kõige suurem häda. Nüüd on
ka väga head välisrulood, mis
pimendavad ja kaitsevad ke-
vadel lõõskava päikese eest,"
rääkis Šulgina.

Parem toiduvalik
Eile toimunud infominutitel

tutvustas direktor mõnevõr-
ra muutunud koolikorda. Näi-
teks püütakse taastada kuna-
gist traditsiooni, et ülemiste-
le korrustele liigutakse pare-

malt ja alla tullakse vasakult
poolt. Nii on liikumine hoones
sujuvam ja lihtsam. Uudisena
paigaldatud lift on aga mõel-
dud kasutamiseks erivajadus-
tega inimestele ja tehnilistele
töötajatele.

Lähiajal, kui söökla varusta-
takse jagamislauaga, hakatak-
se toitlustamaRootsi laua stii-
lis. "Igaüks tõstab nii palju, kui
ära sööb. Jakes ei taha kartu-

lit, võtab tatart − tuleb suurem
toiduvalik. Hea, et sööklasaali
ei vähendatud ja jäi sama pal-
ju kohti kui varem − korraga
mahub sööma 180 inimest," üt-
les Šulgina.

Uues koolimajas õppimi-
ne asetab lastele ka vastutu-
sekoorma. "Katsume säilita-
da seda varandust, mis meil
on. Selleks on vaja väga vähe,
näiteks vahetusjalatsite kand-

mist, mis uusi jakvaliteetseid
põrandaid ära ei rikuks," pani
direktor õpilastele südamele.

Koristaja Maryna Khomy-
na valvas eile kullipilguga, et
keegi poristes saabastes riie-
tehoiust edasi ei pääseks. "Re-
monditud koolimaja meeldib

mulle väga, uus on alati ilus.
Tahaks, et see säiliks," kinnitas
"korravalvur".

Uuenenud koolimaja pidu-
lik avamine on kavas 15. no-
vembril. Sinna on kutsutud
ka haridus- ja teadusminister
Mailis Reps.

MIS SAAB TÜHJAKS JÄÄNUD PINDADEST?

Riik toetas vene põhikooli ümberehitustöid 3,24 miljoni euroga
tingimusel, et pinnakasutus oleks võimalikult optimaalne ja vas-
taks praegusele õpilaste arvule. Seega tuli ligi pool õppepinnast
kooli koosseisust välja arvata ja on nüüd valla käsutuses.

Jõhvi vallavalitsuse haridus-, kultuuri-ja sotsiaaltöö nõunik Maria
Laanemäe ütles, et esimesele korrusele on plaanis välja ehitada
teadushuvi arendamise keskus. Sinna koonduksid loodusainete ja
täppisteaduste huviringid ning lastel tekiksid head võimalused
reaalainetesse süveneda. Selleks on vald esitanud taotluse Euroo-
pa Liidu programmi "Est-Rus". Projekti eelarve on üle 200 000 eu-
ro.

"Praegu on huvihariduses esindatud rohkem kunstiline pool ja
seda tuleks mitmekesistada," arvas Laanemäe.

Ülejäänud pindade kasutuse üle käivad veel arutelud. "On olnud
juttu kultuuriseltsidest ja spordiringidest, aga konkreetset plaani
pole paika pandud."

IRINA ŠULGINA
Katsume säilitada seda va-
randust, mis meil on.

Esimese klassi lapsed pidid oma kooliteed alustama asenduspinnal ja pääsesid nüüd päris oma klassi. 4 x MATTI KÄMÄRÄ

7.a ootab erksas kodundusklassis klassijuhatajatundi.

Koolimajja sisenejaid tervitasid õpetajad ja teised kooli töötajad,kes juhatasid õigesse klassiruumi.

Õpilastele tehti koolimajas ekskursioon; vanemad peavad veel
kannatust varuma.
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TERVIS

TERVIS: Pilateses otsitakse sageli leevendust selja-ja liigesevaludele

Luud joondu ja keha trimmi
Toila spaa liikumisravi instruktor Katja Loide jõu-~

dis pilatese juurde seljatrauma tõttu. Nüüd juhen-
dab ta omanimelises, Ida-Viru esimeses pilate-
se stuudios neid, kes soovivad treenida oma ke-
ha sama tugevaks, painduvaks ja vastupidavaks.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Katja Loide meenutab, et tema
esimenekokkupuude pilatese-
ga jäi 2007. aastasse, kui ta
alustas treenerikarjääri ning
läbis selleks mitmesuguseid
koolitusi. "Hakkasin arendama
tühjalt kohalt oma spordiklubi
ja minu eesmärk oli tuua pea-
linnast Toila valda kõik nüü-
disaegsed treeningud."

Nii õppis ta näiteks Soo-
mes Les Millsi bodybalance'i
ja bodypump'i, mis inspiree-
risid teda tollal kolmekümne-
aastasena rohkem kui klassi-
kaline pilates.

Keskendumine
harjutustele

"Mäletan, et ma ei saanud
algul pilatesest mitte midagi
aru. Kui vaatadklassikalist pi-
latese tundi [individuaaltundi
seadmetel − toim.], siis on tun-
ne, nagu oleks sattunud füsio-
teraapia kabinetti. Teiseks on
klassikalises pilateses ena-
masti verbaalne juhendami-
ne, sest see arendab kesken-
dumist. Inimene keskendub
ise oma tegevusele, mitte nii,
et mina näitan ette, sina teed
järele, aga kuidas, seda sa siis
ju ei mõtle."

Uuesti paotas Loide pilate-
se maailma ust kolm ja pool
aastat tagasi. Ajendiks ras-
kest seljatraumast taastumine
ja soov elada valuvabalt. "Kui
siin oleks tollal olnud pilatese
stuudio, oleksin hakanud seal
käima ja poleks võib-olla ise
õppima läinud, aga tookord oli
see ainus võimalus."

Seljatraumast sai kogu elu
muutev kogemus.

"Alguses oli suur hirm, sest
ma ei saanud enam vanamoodi
elada ega töötada. Rühmatree-
nerina, kes teeb kaasa ja näi-
tab harjutusi ette, polnud või-
malik jätkata. Pärast seljaope-
ratsiooni olin olukorras, kus ei
saanud enam endale toetuda.
Ma ei olnud suuteline midagi
tegema, sest ma ei teadnud,
mida teha. Umbes nii, et tõuse
püsti ja mine, aga kuhu min-
na, ei tea. Ja see tekitas dep-
ressiooni."

Loide lisab, et oli küll kogu
raske perioodi aktiivne edasi− täiendas end ja osales rah-
vusvahelistes projektides −,
aga silm ei säranud. "Kogu aeg
tundsin, et midagi on puudu,
kuni läksin õppima pilatest.
Sest see on ainus treeningu-
meetod, mis on rehabilitatsioo-
ni taustaga."

Kolm aastat hiljem, pärast
sadade koolitustundide, kodu-
töö ja praktika läbimist kroo-
nis pingutusi diplom.

"Olen nüüd pilatese kogu
süsteemi stuudioõpetaja. See
tähendab, et mul on läbitud
terviklik koolitus ja valdan
kogu pilatese süsteemi har-
jutusvara. Mati peal on 34 ja
seadmetel 600 harjutust, mi-
da saab teha eri raskusastme-
ga."

Pole massidele
Oma stuudio Jõhvis on Loi-

delkolmandat hooaega. Ida-Vi-
ru inimesed on selle vastu võt-
nud mitut moodi.

"Kui töötasin oma esimesel
eluetapil treenerina, olid rüh-
mad kogu aeg täis. Mul on ve-
siaeroobikastkogemus, kus 50
inimest oli korraga basseinis.
Siis tulipikem paus sisse. Kui

lõpetasin pilatese baaskooli-
tuse ja oli vaja läbi viia tun-
de, kirjutasin endistele klien-
tidele. Ja nad tulid, 15 inimest
kindlasti. Pärast esimest tun-
di jäi minuga kaks inimest,
kes käivad siiamaani," mee-
nutab ta.

See kogemus ei pannud mit-

te käega lööma, vaidandis hoo-
pis tuult tiibadesse.

"Minu sees algas pärast
kriisi tõus ja hakkasin nuputa-
ma, kuidas pilatest inimesteni
tuua. Kuidas selgitada, et see
kogu keha hõlmav treeningu-
süsteem on hea lülisamba ter-
visele ja liigestele, parandab
rühti, keha liikumist ja tunne-
tust ning regulaarselt treeni-
des on võimalik leevendada lii-
gese- ja seljavalusid."

Praeguseks on stuudios
treenijate arv kasvanud kolm-
ekümneni, aga pilates polegi
Loide kinnitusel massitree-
ning. Korraga saab seal osa-
leda kuni kümme inimest, et
õpetaja jõuaks kõiki harjutus-
te tegemisel korrigeerida ja
kehahoidu viimistleda, taga-
maks liigutuste kvaliteeti.

"Praegu on minu missioon
levitada sõnumit, et pilates po-
le ainult matitreening. Klas-
sikaline pilates toimub tegeli-
kult seadmetel ja eratunnina− märksõna on individuaalsus.
Masinate abil jõuab eesmärgi-
ni kiiremini ja samas ei väsita
liigselt lihaseid. Matil harju-
tusi sooritades tulebkasutada
oma keharaskust."
Jõuharjutused
süvalihastele

Pilatese õpetajad nimeta-
vad end luujoondajaks. Mida
see tähendab?

"Kui inimene tuleb stuu-
diosse, siis ma vaatan tema
keha skeletipõhiselt, kas luud
on joondu. Kui see ei ole nii, on
kehas järelikult lihaspinged.
Lihaste töö abil saab hakata
luid joondama. Tänu sellele li-
hased avanevad ja vabanevad
pingetest," selgitab Loide.

Pilatese treeningus tehak-

se jõuharjutusi ja tugevdatak-
se lihaseid, aga mittepäris nii
nagu jõusaalis.

"Jõusaalis treenivad ini-
mesed suuri lihaseid. Pilate-
se treeningus tegeldakse sü-
valihastega, mis asuvad suur-
te lihaste all ja luude lähedal,"
võrdleb Loide. Just süvaliha-
sed on need, mis toetavad tu-
gi- ja liikumisaparaati, paran-
dades rühti ja tasakaalu. Ta-
vaelus neid lihaseid naljalt ei
kasutata.

Ja millepoolest erineb pila-
tes füsioteraapiast, mida see
treeningusüsteem Loidele esi-
mesel korral meenutas?

Selgub, et mõlemad aita-
vad organismil taastuda, aga
kui füsioteraapias tegeldak-
se tavaliselt konkreetse valu-
piirkonnaga, siis pilatese ees-
märk on treenida keha tasa-
kaalustatult tugevaks. Pila-
tese õpetajad tegelevad keha
kui tervikuga, et aidata kõr-
valdada põhjus, miks valu üld-
se tekkis.

Kui stuudio püsiklientide
hädad on Loidele juba teada,
siis Toila spaa liikumisravi ju-
hendajana saab ta iga nädal
"uut materjali", millega tööta-
da. "See on väga arendav − pi-
devalt on uued juhtumid ja see
teeb asja nii põnevaks. Juhen-
dan nii rühma- kui individuaal-
tunde ning enamasti kasutan
taastumisravis pilatese põhi-
mõtteid."

Sellest sügisest on Toilas
rühmatund ka lastele, kel-
lel samuti palju rühiproblee-
me, näiteks nutitelefoni sun-
dasendist. Samuti jätkub üks
täiskasvanute rühmatund nä-
dalas.

"Enamik inimesi tuleb pi-
latese treeningutesse tervi-
se, eelkõige selja tervise pä-
rast. Kui rüht on vale, siis selg
ja kael valutavadki. Inimesed
tahavad valuvaba elu − mind
näiteks valuvaigistid ei aida-
nud. Praegu, kui ma pidevalt
võimlen, mul valusid ei ole.
Kui kliendid annavad tagasi-
sidet, et põlved enam ei valuta
või rüht on saanud paika, an-
nab see motivatsiooniedasi te-
gutseda."

Loide usub, et hüplevat ja
karglevat treenerit ei saa te-
mast kunagi. Ühest küljest tu-
leb seljahädade korral kõik

põrutavad tegevused ära jät-
ta ning pigem kombineerida
pilatest näiteks ujumise, jooga
võikepikõnniga. Teisalt soovib
ta pühenduda ühele asjale.

"Mul on pilatese maailmas
veelnii palju avastada. Ma ar-
van, et ei hakka end lõhusta-
ma, vaid lähengi edasi pilate-
se teed."

Eestis tuntud treener Kaia
Heinleht, kes andis hiljuti Jõh-
vi pilatese stuudios näidistun-
ni, on sammunud sedarada ju-
ba viisteist aastat. Praegu õpib
ta meisterõpetaja käe all Sak-
samaal, tehes n-ö pilatese ma-
gistrit.

Pealinnast välja
Heinleht on õppinud tantsu-

juhtimist ja juhendanud kõik-
võimalikke treeninguid.

"Olen olnudpersonaal-, jõu-
saali- jarühmatreener. 15 aas-
tat tagasi sattusin ühele pilate-
se koolitusele ega saanud mi-
dagi aru. Nägin ainult seda, et
ei jaksanud end matilt üles rul-
lida, kuigi olin väga palju tren-
ni teinud jakogu elu tantsinud.
Mul oli alaselg pinges ja ma
ei jaksanud rullivaid liigutu-
si teha. Sealt see kõik algas −
sain aru, et siin peab mingi võ-
ti olema."

Oma stuudio kogemus on
näidanud, et pilatesega alus-
tajatel on enamastikaks reakt-
siooni: kas see meeldib kohe
või üldse mitte.

"Kolmas võimalus on see, et
kui kehas on midagi väga vi-
ga, siis inimene käib sellepä-
rast, et saab kergendust. Ta ei
sõnasta seda nii, et talle pila-
tes hirmsasti meeldib, aga ku-
na harjutuste tegemisega ke-
has valutsoon väheneb, siis ta
käib. Praegu on juhtunud nii,
et minu juurdekogunevad ini-
mesed, kellel on väga rasked
probleemid, näiteks operat-
sioonijärgsed ja vähiravil ole-
vad inimesed."

Heinleht ütleb, et pilates on
mujal maailmas palju populaa-
rsem kui meil. "Eestis on pila-
tes veel noor. Mul on hea meel,
et Katja Loide veab pilatest
Jõhvis, sest olen seda meelt,
et kõik ei pea olema Tallinnas.
Minu stuudio onKeilas. Leian,
et tuleb pakkuda rohkem või-
malusi selle treeningusüstee-
miga tegelemiseks."

MIS ON PILATES?

Pilates on kogu keha hõlmav treeningusüsteem, mille arendas
20. sajandi alguses välja Saksamaal, Suurbritannias ja Ameerika
Ühendriikides tegutsenud Joseph Pilates.

Saksamaal sündinud ja lapsepõlves nõrga tervisega hädas olnud
Pilates pühendas kogu oma elu hea füüsilise vormi saladuste väl-
jaselgitamisele. Ta uskus, et kui inimese nahk on võimeline pide-
valt uuenema, siis peab samamoodi olema võimalik tervendada ja
tugevdada kõiki organeid ning kogu organismi.

Selle põhjal arendaski Pilates välja oma harjutuste kava ning töö-
tas välja mitmesuguseid treeninguseadmeid, et arendada täiuslik-
ku kontrolli keha üle.

Allikas: Vikipeedia

Pilates ei ole ainult matitreening. "Klassikaline pilates toimub seadmetel ja eratunnina. "Harjutuse õpetamisel on oluline osa
puudutustel, mis aitavad kehas õiged liikumise suunad üles leida," selgitab õpetaja Katja Loide. MATTI KÄMÄRÄ
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UUS EHITATAW KOOLIMAJA
OSUTUB WÄIKESEKS
Kohtla-Järwele püstitataw uus
koolimaja, mis on juba katuse
all, jääb juba ehituse ajal wäike-
seks. K.-Järwel alatasa kaswaw
lastearw on tõusnud niiwõrd
suureks, et ei taha hästi ära
mahtuda pooleli olewasse maj-
ja. Nüüd tahetakse siis kolman-
dale korrale, mis alul oli määra-
tud õpetajate eluruumideks,
juurde teha weel klassiruume.

Praegu töötab kaewanduse
algkool kahes majas. Käes-
olewal aastal on aga koolilaste
pere niiwõrd suurenenud, et osa
õpilasi tahetakse õpetööle pai-
gutada kaewanduse kontori all
olewatesse klubi ruumidesse.
Selleks pöörduti kaewanduse ju-
hatuse poole palwega lubada
kasutada klubiruume. (Põhja Ko-
du, 4. november 1938)

NARVA PÄÄSTJAD SAID
TÕSTUKAUTO
Narvas asus teenistusse tule-
tõrjeauto, millel on 14. korruse-
ni ulatuv tõstuk. Kõrghoonete
ülemiste korrusteni pääsemine
tekitas päästjatele probleeme
eelmisest aastast.

Nende kuude vältel, kui Nar-
vas puudus redelauto või tõs-
tuk, eriolukordi, mil selliseid
seadmeid vaja oleks läinud, et-
te ei tulnud. Scania baasil
päästetõstuk Bronto Skylift saa-
bus Narva augustis ning asus
teenistusse oktoobris.

Päästetõstuk on varustatud
kabiiniga, kuhu mahub kaks
päästjat: neid ja survevett on
võimalik tõsta 42 meetri kõrgu-
sele ehk 14. korrusele. Narvale
piisab sellest täiesti, sest siin-
sed kõrgelamud on kõik 9korru-
selised ning vaid üks on 12kor-
ruseline. Peale selle saab tõstu-
kiga päästa ka mõnemeetrisest
august, kui on vaja sealt kedagi
välja aidata. (Põhjarannik, 2. no-
vember 2013)

Põlevkivimuuseumi püsiekspositsiooni
paneb kokku teadlaste meeskond
Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Teisipäeval helendasid Koht-
la-Järvel Tuuslari 22 paikne-
va põlevkivimuuseumi ak-
nad hilisõhtunining oli näha,
et nende taga käib vilgas töö.
Astusime muuseumist läbi,
et uurida, mis seal toimub ja
millal asutus külastajatele
uksed avab.

Suve lõpus läbi saanud
fassaadiremondi järel köi-
dab muuseumihoone oma
värskusega möödujate pilke,
kuid muuseumi uksed on en-
diselt suletud. Ent nagu me
taas kord veenduda võisime,
käib nende taga endiselt vil-
gas töö. Teisipäeval leidsime
sealt eest Tartust jaTallinnast
kohale tulnud spetsialistid −
nemad tegelevadki põlevki-
vimuuseumi uue püsiekspo-
sitsiooni ettevalmistamisega.

Muuseumi direktor Ainar
Varinurm on siiralt rõõmus,
et neil õnnestus oma töösse
kaasata Eesti tuntud ajaloo-
lased, kunstiteadlased ja di-
sainerid, kellel on erisugus-
te temaatilisteväljapanekute
loomisel suur kogemus.

Meeskonda juhib Tartu üli-
kooli vanemteadur, geograaf
ja ajaloolane Erki Tammik-
saar. Talle on abiks kunsti-
teadlased ja ajaloolased Mar-
got Sakson, Linda Kaljundi ja
Tiina-Mall Kreem ning Eesti
sisearhitektide liidu liige, di-
sainer Andres Kull.

Erki Tammiksaare sõnul
asusid nad selle töö kallale
juba suvel. Põhilised ülesan-
ded lahendavad meeskonna
liikmed kodus − õnneks või-
maldab tänapäeva tehnika
kaugtööd teha − ning kui jär-
jekordne etapp on ette val-
mistatud, tullakse taas põ-
levkivimuuseumisse kokku,

et ideid ja tekkinudküsimusi
arutada. Käesolev kohtumi-
ne on juba kolmas, seekord
valiti tulevase ekspositsioo-
ni jaoks välja dokumendid
ja täpsustati mitmesuguseid
disainiga seotud küsimusi.
Järgmine kokkusaamine on
kavas novembri lõpus.

Varinurm lisas, et ekspo-
sitsiooni kolmas osa on juba
valmis, ent kuna tööd on ees
veel palju, ei oska ta praegu
öelda, millal muuseumi uk-
sed külastajatele avatakse.

"Me ei kiirusta eksposit-
siooniavamise kuupäeva väl-
ja kuulutama. Kõik detailid
tuleb enne põhjalikult läbi
mõelda ning ühendada nõn-
da, et hästi oleksid kajasta-
tud kõik aspektid − teadus-
tegevus, tööstus ja kunst −,
sest põlevkivitootmise ja
kaevurite linna ajalugu pa-
kub huvi nii vanadele kui ka
noortele. Meie arhiivima-
terjalide põhjal kirjutatak-
se diplomitöid ning neid ka-
sutavad temaatilistelnäitus-

telTallinna jaTartu muuseu-
mid. Tahaks, et koostöös oma
ala spetsialistidega loodud
ekspositsioon oleks nüüdis-
aegne ja tegutseks ilma kar-
dinaalsete muutusteta vähe-
malt kümme aastat."

Ekspositsiooni etteval-
mistamiseks eraldati linna-
eelarvest ligikaudu 80 000
eurot, kuid selle summa sis-
se kuulub ka saali sisustami-
ne. "Võib ju tunduda, et te-
gu on suure summaga, aga
tegelikult pole see nii. Ra-
ha jätkub vaid kõige häda-
vajalikumaks," arutles Vari-
nurm. "Mööbel on juba kohal,
aga peale riiulite ja laudade
on muuseumil vaja ka spet-
siaalseid seadmeid ning pal-
ju muud, ilmamilleta on kee-
ruline muuseumitööd kvali-
teetselt korraldada."

Ehkki avamise kuupäeva
muuseumi töötajad ei nime-
ta, loodavad nad, et külasta-
jad saavad nende juurest lä-
bi astuda maisrahvusvaheli-
sel muuseumipäeval.

Uue ekspositsiooni loomine on vaevanõudev ja vastutusrikastöö, seepärast eitaha väljapaneku ettevalmistamisse
kaasatud spetsialistid ja muuseumi direktor sellega kiirustada. PEETER LILLEVÄLI

Kohtla-Järve vutipoiss lõi
Eesti koondise võiduvärava
Kohtla-Järve JK Järvekasvan-
dik 16aastane Erik Kruglov
(pildil) lõi Taanis toimunud
U17 jalgpallikoondiste Euroo-
pa meistrivõistluste valiktur-
niiril värava, mis tõi Eestile
1:0 võidu Gruusia üle.

Eesti U17 koondises kapteni
rollis olev Kruglov tegi skoori
kohtumise 27. minutil, mil Ees-
til oli kasutada nurgalöök.

Eesti sai tänu võidule Gruu-
sia üle neljast koondisest kuu-
luvas valikgrupis kolmanda
koha. Grupi võitnud Taanile
kaotas Eesti 2:5 ja Venemaa-

le 0:6, kuigi esi-
mene poolaeg
lõppes viigiga.
Erik Kruglov
oli kõigis kol-
mes kohtumi-
ses platsil 90
minutit.

Eesti U17
koondise eest on Kruglov pida-
nud 15 mängu ja löönud kolm
väravat. Omakoduklubi JK Jär-
ve eest on ta Eesti täiskasvanu-
te esiliigas B-tasandil teinud sel
aastal kaasa 28 mängus ja löö-
nud ühe värava. (PR)

Sillamäe Kalev teisest
liigast kõrgemale ei pääse
Eelneval viiel aastal meistri-
liigas mitmel korral medalile
jõudnud, kuid mullu finants-
krahhi tõttu teise liigasse pu-
denenud Sillamäe Kalevi või-
malus tõusta järgmiseks aas-
taks aste kõrgemale, esiliiga
B-tasandile purunes kildudeks
pühapäeva õhtul pealinnas,
kui hooaja viimases mängus
kaotati Põhja-Tallinna Voltale
0:1.

Sillamäe jaoks olikõik veel
hästi, kui mängu lõpuni jäi vä-
hemkui kümme minutit. Oma
grupi võidu ja sellega kaasne-
va õiguse tõusta tugevamas-
se liigasse taganuks viimases
mängus ka viik. Kuid just 81.
minutil lõid vastasedkohtumi-
se esimese värava, mis jäi ka
ainsaks. Selle kaotusega langes

Sillamäe meeskond oma grupis
kolmandaks, jäädes vaidpunkti-
ga maha esimeseks tulnud Eesti
koondise endise peatreeneri Tar-
mo Rüütli juhendatavast Voltast
ning teise koha saanud ja ülemi-
nekumängudele pääsenud Tal-
linna FCIst.

Lisaks sportlikule edule tul-
nuks aga Sillamäe Kalevil kõr-
gemale tõusmiseks lahendada
ka keeruline finantsprobleem.
Eelmisel hooajal jäi Kalev Ees-
ti jalgpalliliidule võlgu ligikau-
du 160 000 eurot ja seda taga-
si maksmata poleks ta läbinud
esiliiga B-tasandil osalevatele
meeskondadele ette nähtud lit-
sentsimist. Nüüd on Kalevil või-
malik selle suure probleemi la-
hendamine veelaastaks edasi lü-
kata. (PR)

Ahtmes esineb trance'i-kuulsusRichard Durand

Homme, 2. novembril astub
Ida-Virumaal Ahtme spordi-
hallis oma maailmaturneeraa-
mes esimest korda üles Hol-
landi trance-muusika produt-
sent DJ Richard Durand.

Richard Durand (kodani-
kunimega Richard van Schoo-
neveld) on mänginud üle ter-
ve maailma mitmetel prog-
ressiivse klubimuusika suur-
sündmustel, nagu "Sensation",
"Trance Energy", "A State Of
Trance", "Mayday", "Godskitc-
hen Global Gathering", "Ava-
lon", "Zouk and Ministry Of
Sound".

Praegu 42aastane Durand
alustas oma karjääri 2005. aas-
tal, mille järel tema staažikam
kolleeg Tiesto nimetas teda
väljaandes DJ Magazine pari-
matest parimaks. Samal aastal
leidis ta DJ Magazinis koha sa-
ja parema DJ seas.

Tema esimesed pääsukesed
olid tech trance´i stiilis singlid
"Make Me Scream" ja "Slipping
Away", mis ilmusid plaadifir-
mas Terminal 4, aga tõeliseks
läbilöögiks said remiksid Ties-
to singlitest "Lethal Industry",
"Flight 643" ja "Break My Fall"
ning The Prodigy loo "Smack
My Bitch Up" ja Snow Patrolsi
"Chasing Cars" töötlused. Nen-
dega pääses ta selliste DJ-de
nagu Armin van Buuren, Paul
van Dyk, Ferry Corsten, Ju-
dge Jules and Eddie Halliwell
mängukavva.

2008. aastal remiksis Du-
ran Fragma loo "Toca's Mirac-
le" ning Armin van Buureni "In
And Out Of Love". Tema soo-
loproduktsiooni hulka kuulub
"Weep", kus laulab Skin Skunk
Anasie´st ning mis avaldati

plaadifirma Perfecto Records
nimeall.

2009. aastal remiksis Du-
rand Art of Trance´i loo "Ma-
dagascar". Sellele järgnes tema
debüütalbum artistina "Always
The Sun", mille ta avaldas Ma-
gik Muziku (Black Hole Recor-
dings) kaubamärgi all. Albumilt
ilmus kolm singlit: "Into Some-
thing", tiitellugu "Always The
Sun" ja "No Way Home".

Durandi ilmunud albumid on
"Always the Sun" (2009), "Wide
Awake" (2011), "Richard Durand
Versus The World" (2012) ja tä-
navu on ilmumas "The Air We
Breathe".

Ahtme spordihall muudab
üheks õhtuks täielikult oma nä-
gu. Tantsuõhtu algus on kell 18
ja pidu lõpeb umbes kell 23. Pi-
let maksab 15 eurot. Sissepääs
alates 16. eluaastast. (PR)

Richard Durand.
Prime Entertainment Ventures
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MÄED: Eestis on seni tehtud liiga vähe spordifilme

Tuntud spordiajakirjanik tegi täispika filmi
Pühapäeval, 4. novembril kell 17 näeb Jõhvi kont-~

serdimaja kinos Amadeus staažika spordiajakirjaniku
Ivar Jurtšenko esimest täispikka dokumentaali "Mäed,
mida polnud" ja on võimalus kohtuda autori endaga.
Film kõneleb kahest Vändra poisist − Tanel Kangertist
ja Rein Taaramäest −, kes mõlemad on saanud suur-
meistriteks ja alustanud treener Erich Perneri käe all.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Ivar Jurtšenko, sa oled fil-
mi "Mäed, mida polnud" autorvallas, aga mis su visiitkaardil

See on su esimene pääsuke ses
vallas, aga mis su visiitkaardil
praegu seisab?

Olen ikka ajakirjanik, prae-
gu Delfi portaali sporditoime-
taja − filmitegemine oli eraldi
ettevõtmine. Küsimus on as-
jakohane, sest ajakirjandus-
maastikul on sagedane liiku-
mine sinna-tänna. Paljud mä-
letavad mind rahvusringhää-
lingu sporditoimetusest, aga
tööst seal on juba kümme aas-
tat möödas.

Sport jõudis minuni juba
vanemate kaudu, sportlik ees-
kuju olikodus olemas − nii isa
kui ka ema olid sporti teinud.
Isa oli ühel perioodil ka käsi-

pallikohtunik, sain temalkogu
aeg kaasas jõlkuda ja spordi-
saal oli nagu teinekodu. Ühest
asjast koorub teine: jõuad aja-
kirjandusse, siis filmi juurde.
Kõrgkoolidiplom on mul aga
hoopis TTÜst, mille olen lõpe-
tanud ökonomistina, aga juba
õpingute ajal hakkasin ETV
sporditoimetuses tööle. Sport
paelus ja nii on jäänud − ka
ülikooli lõpetades polnud kü-
simust, kuhu edasi minna.

Kuidas jõudsid filmini? Mis
oli triger, et see materjal sulle
nii köitev tundus?

Võib-olla küsimus, kuidas
sellisest väiksest kohast nagu
Vändra on kaks nii kõva sport-
last tulnud. Tegu on komplek-
siga. Head asjad sattusid õigel
ajal ja õiges kohas kokku. Pole-
gi vahet, kas sünnid lauskmaal

või mägedes − tahte ja ande-
kuse olemasolu korral võid
jõuda tippu. Kindlad tingimu-
sed peavad muidugi olema, ja
need olid olemas: treeningu-

grupp, hea treener ja tahtmi-
ne. Samas tuleb ka filmist väl-
ja, et teed on erisugused − sa-
muti Tanelil jaReinul. Mehed
ise on samuti erisugused.

Filmist selgub ka treener
Erich Perneri oluline panus
− ta suutis gruppi koos hoida.
Vändras materjali on, nagu
on, sest noori pole palju ning
leida sealt üles kaks väga an-
dekat − see on samuti väike
ime. Vändrast on nad mõle-
mad koos päris kõrgele len-
nanud. Erichul on ka filmis
päris märkimisväärne roll ja
olen sellega ise samuti rahul,
et tema osakaal filmis on pea-
aegu sinna kanti, kus peatege-
lastel endil.

Filmi tegema asudes pol-
nud kartust, mis nüüd saab.
Esmalt oli küll tegu väiksema
formaadi filmi ideega − nagu
sarja "Eesti lood" puhul.

Materjali vaadates tekkis
aga teadmine, et sellest võiks
midagi suuremat tulla. Ne-
li aastat tagasi läks asi suure-
ma kella külge ja võtsime pro-
duktsioonifirmaga Allfilm sel-
lekoos ette.

On kergendus, sest asi on
pikalt tiksunud − lõpuks väsi-
tas ennastki ära, sest mater-
jal pidevalt kerib peas. Samas
võib olla rahul, sest tulemus on
võrdlemisi lähedane eesmärgi-
le, mis oli − midagi ei jää kri-
peldama.

Ehkki filmi esilinastus on
alles 1. novembril, oled kind-
lasti saanud juba mingit vas-
tukaja?

Oleme filmi viimase aasta
jooksul testinud kindlate ini-
meste peal. Filmi lõplik ver-
sioon oli aasta tagasi juba pea-
aegu olemas − nipet-näpet kor-
rigeerisime. Ja tagasiside, mi-
da olen saanud, on olnud ül-
latavalt positiivne. Kui filmi
näeb laiem ringkond, kuuleb
kindlasti ka laiema diapasoo-
niga vastukaja.

Nii suurte filmiprojektiga
pole varem kokku puutunud.
Veel ETVs olles tegin teledo-
kumentaali Jaan Kirsipuust.
Järgmised plaanid väljaspool
tavatööd ei ole seotud filmi-
ga.

Kui rääkida Eestis tehtud
sporditeemalistest filmidest −
neid on tehtud, aga liiga vähe.
Kui üks film põhineb vaid ühel
võistlusel ja teiseks on kogu-
tud pika aja jooksul materja-
li, on tegu eri kategooriatega.
Meie jälgimisprotsess oli pikk
ja on vahest võrreldav Mati
Alaveri tiimist kõneleva filmi
omaga (režissöör Peep Puksi
film "Tiim", mis linastus aas-
tal 2006 − T.K.).

Ivar Jurtšenko: "Sport jõudis minuni juba vanemate kaudu,
sportlik eeskuju oli kodus olemas − nii isa kui ka ema olid
sporti teinud. Isa oli ühel perioodil ka käsipallikohtunik, sain
temal kogu aeg kaasas jõlkuda ja spordisaal oli nagu teine kodu." YOUTUBE
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Vaba aeg
Kolmas "Sügiskaver" − mõnus muusika meeldivas õhkkonnas

3. novembril kell 16 toi-~

mub kolmas elava muusi-
ka konkurss-festival "Sü-
giskaver", mida korraldab
Jõhvi kultuuri- ja huvikes-
kus. Sissepääs on tasuta.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

See konkurss erineb teistest sa-
malaadsetest selle poolest, et
osalejate vanus ei ole piiratud:
konkursist võivad osa võtta nii
algajad kui ka juba tunnustatud
lauljad. Osalejad peavad peale
enda valitud loo esitamaka ühe
kaveri korraldajate koostatud
kohustuslike laulude nimekir-
jast. Tänavused kohustuslikud
lood on "Singing in The Rain"
(Nacio Herb Brown, Arthur
Freed), "Rain, Rain, Rain" (Si-
mon Butterfly), "L`Ete Indien"
(Joe Dassin, Toto Cutugno), "Af-
ter the Rain" (Nickelback),
"Улетели листья" (Aleksandr
Morozov, Nikolai Rubtsov),
"Непогода" (Mihhail Dunajevs-
ki, Naum Olev), "Косыедожди"
(Aleksandr Zatsepin, Marina
Hlebnikova) ning "Taas punab
pihlapuu" ja "Langevate lehtede
aegu" (Kustas Kikerpuu).

Idee algataja ja peakor-
raldaja Aare Vaheri sõnul on
end eelolevale konkursile kir-

ja pannud kümme osavõtjat,
kõik Ida-Virumaalt. Nende
seas on nii varasematel aas-
tatel sügispeol juba esinenud
lauljaid kui ka uusi tulijaid. Nii
näiteks saab sel laval esimest
korda kuulata Ida-Viru muusi-
ku Aleksandr Artsimovichiuse
bändi, täiskasvanuteansamblit
Retro Sigma ning noort duet-
ti, mis esindab korraga kah-
te linna − Sillamäed ja Jõhvit− ning on loodud spetsiaalselt
selle konkursi jaoks.

Aare Vaher on siiralt tänu-
lik kõige aktiivsemalekonkur-
sist osavõtjale Valeri Antonovi-
le, kes toob Tammikusse lausa
neli ansamblit − oma õpilased
Ahtme jaKohtla-Järve kunsti-
de koolist. Esinema valmistub
ka paljudele juba tuttav vokaa-
lansambel Bliss, ainult et see-
kord plaanivad neiud üles as-
tuda tavapärasest väiksemas
koosseisus − kvartetina.

Vaher lisas, et praeguseks
on üheksast välja pakutud ko-
hustuslikust loost valitud viit
ning neist kõige populaarse-
maks on osutunud "After the
Rain" − selle loo on valinud
kolm ansamblit.

"Loodan, et žüriil ja kuula-
jail ei ole igav üht ja sama lau-
lu mitu korda järjest kuulata.
Aga võib-olla on see põnevgi
− igaüks interpreteerib ju ise-
moodi."

Žürii tööd juhib Ida-Viru ko-
genumaid muusikuid Arthur
Seppern, konkursist osavõt-
jaid nõustusid hindama Põh-
jaranniku ajakirjanik Erik
Kalda, Jõhvi tuntud showman
Gennadi Karp ja muusik Vale-
ri Sõrtšenko.

Konkurssi juhib Aare Vaher
ise ning kui veab, siis on tal-

le seejuures abiks tütar Alek-
sandra. Muide, just nemad
olid ka esimese "kaveri" õhtu-
juhid.

Korraldajad on osalejatele
valmispannud mitmeidauhin-
du ning meeldivad üllatused
on varuks ka publikule. Üks
saladus lubati juba ka avalda-
da: seni kui žürii konkursist

kokkuvõtteid teeb, on laval kü-
lalised − noor duett МаскеlPIE,
kuhu kuuluvad Irina Rožkova
ja Daniil Masljakov. Aare Va-
heri sõnulpaistavad nad silma
oma esinemismaneeri poolest
ning peale selle esitavad nad
oma laule: Rožkova kirjutab,
Masljakov aga on suurepära-
ne arranžeerija.

Mitmehäälne neidude vokaalansambel Bliss pälvis möödunud aastal peaauhinna, tänavu aga
astub üles tavapärasest väiksemas koosseisus. MATTI KÄMÄRÄ/ARHIIV
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Info avaldamine küljel on tasuta.
Eelinfo saata ilmumisnädala esmaspäevaks
Diana Bergi e-posti aadressil
diana@pohjarannik.ee.

TOETAB
KÜLGE
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KULTUUR
Reede, 2. november

* Jõhvi keskraamatukogus
Vilde teatrimenulavastus "Mi-
nejad": kell 18kohtumine auto-
ri ja lavastaja Janno Puusepa-
ga, kell 19 etenduse algus. Sis-
sepääs tasuta.

* Illuka
kirikus kell
19 heatege-
vuslik hin-
gedepäe-
va kontsert:
Siiri Sisask.
Pääse 5-7 eu-
rot. Lisain-
fo huvikes-
kus@aluta-
gusevald.ee või tel 336 6960.

* Narva kultuurimajas kell
19 Rugodiv etendus "Seikleja
ehk Kuidas leida meest" (ve-
ne keeles).

Laupäev, 3. november
* Püssi kultuurimajas kell

11 kogemuspäev Virumaa san-
ditamiskombestikust. Tasuta.
Eelregistreerimine mariskrii-
sa18@gmail.com.

* Narvas Vabaduse 20 kell
12 venekeelne lasteetendus
"Väikese siili suur viga" (2aas-
tastele ja vanematele lastele).
Pääse 3 eurot.

* Jõhvikontserdimaja kam-
mersaalis kell 12 teatri Tuule-
veski lasteetendus "Pöial-Liisi"
(vene keeles). Pääse 9 eurot.

* Tammiku rahvamajas kell
16 elava muusika konkurss-
festival "Sügiskaver".

* Kohtla-Nõmmel Eesti kae-
vandusmuuseumis kell 17 luu-
leõhtu.

* Tammiku rahvamajas kell
11 kogemuspäev Virumaa san-
ditamiskombestikust. Tasuta.
Eelregistreerimine mariskrii-
sa18@gmail.com.

* Narva kultuurimajas Ru-
godiv kell 17 muusikal-müsti-
fikatsioon "12 tooli" (vene kee-
les).

Teisipäev, 6. november
* Jõhvi linnagaleriis kell 16

Kristi Markovi šaržide ja joo-
nistuste näituse "Suurendused"
avamine. Näitus jääb avatuks
30. novembrini.

* Jõhvi keskraamatukogus
kell 17.30 Virve Osila luuleko-
gu "Siit nurgast ja sealt nur-
gast..." ja näidendite kogu "Elu
on teater" esitlus.
Neljapäev, 8. november

* Jõhvikontserdimaja kam-
mersaalis kell 19 telekonkur-
si "Klassikatähed 2018" võit-
ja Tanel-Eiko Novikovi (löök-
pillid) auhinnakontsert. Pääse
6-8 eurot.

SPORT
Neljapäev, 1. november

* Iisaku gümnaasiumi võim-
las kell 20 Eesti meistrivõist-
lused korvpallis, Reinar Hal-
liku KK/Expertline - TÜ/Ku-
remaa.

Reede, 2. november
* Narva lasketiirus kell 15

Ida-Virumaa individuaalsed
meistrivõistlused õhkrelva-
dest laskmises, 1.päevmeistrivõistlused õhkrelva-

Laupäev, 3. november
* Narva lasketiirus kell 10

Ida-Virumaa individuaalsed
meistrivõistlused õhkrelva-
dest laskmises, 2.päevdest laskmises, 2. päev.

* Jõhvi seltsimajas kell 10
kabeklubi Into seeriaturniiri
11. etapp vene kabes.

* Narva Äkkeküla Pähkli-
mäe terviseradadel kell 10 Äk-
ke krossijooksusarja 4. etapp.

* Ahtme spordhallis kell
11 laste kergejõustikuvõist-
lused.

* Jõhvis stardiga kell 11
spordihoonest seiklusvõist-
lus. Info www.seiklusminis-
teerium.ee.

* Jõhvi spordihallis kell 15
Jõhvi meistrivõistlused pok-
sis, 1.päev* Kohtla-Järve jäähallis kell

* Kohtla-Järve jäähallis kell
15Eesti meistrivõistlused jää-
hokis, Coolbeti hokiliiga, Koht-
la-Järve HC Everest - Tartu
Välk.

* Narva Fama staadionil
kell 16 Eesti jäähokimeistri-
võistluste meistriliiga, Narva
Trans - Tallinna FCI Levadia.

* Narva jäähallis kell 16.30
Eesti jäähokimeistrivõistluste
meistriliiga, Narva PSK - Tal-
linna HC Viking.

* Narva spordikeskuses kell
19 Eesti saalijalgpallimeistri-
võistluste meistriliiga, Narva
United - ViimsiFC Smsraha.
Pühapäev, 4. november

* Jõhvi spordihallis kell 12
Jõhvi meistrivõistlused pok-
sis, 2.päev hoonemalesaaliskell 10.30

* Kohtla-Järve spordi-
hoone malesaalis kell 10.30
SK Diagonaal kiirmalesarja
etapp.

* Maidla põhikooli spordi-
hoones kell 17 Ida-Virumaa
meistrivõistlused korvpallis,
Lüganuse - BC Karjamaa.

* Narva spordikeskuses kell
19 Eesti saalijalgpallimeistri-
võistluste meistriliiga, Narva
SK Ganza - Tartu Rabens Fut-
sal EMÜ SK.

* Sillamäe Kalevi spordi-
kompleksis kell 19 Eesti saali-
jalgpallimeistrivõistluste esi-
liiga, Sillamäe JK Dina - Nar-
va UnitedFC II.

VARIA
Reede, 2. november

* Kohtla-Järvel kell 13 Met-
sapargi kergliiklustee avami-
ne. Minna Circle K tanklast
(Kalevi 43) piki liiklemiseks
suletudMetsapargi teedkogu-
nemisekohani.

* Mäetaguse rahvamajas
kell 14 NutiAkadeemia nu-
tiseadmete koolitus. Tasu-
ta. Registreerimine huvikes-
kus@alutagusevald.ee või 336
6960.

* Jõhvikeskväljakul kell 16
küünalde süütamine südame-
veresoonkonna haiguste tõt-
tu lahkunud inimeste mäles-
tamiseks.
Pühapäev, 4. november

* Mäetaguse rahvamajas,
põhikoolis jamõisapargis kel-
la 10.30-15 peretervisepäev.
Tegevust nii lastele kui ka täis-
kasvanutele. Kella 11-15 ava-
tudrahvamajas lastetuba koos
lastehoiuga. Info http://www.
alutagusevald.ee/kalender.Pühapäev, 4. november

N 8. 11 kell 19
Jõhvi kontserdimaja
Tanel-Eiko Novikov (löökpillid)
Telekonkusi Klassikatähed 2018
võitja auhinnakontsert
T 13. 11 kell 19
Jõhvi kontserdimaja
„Aleksander Skrjabin –

värvid ja ekstaas“
Miroslav Kultõšev
(klaver, Peterburi)
Tšaikovski-konkursi võitja

R 23. 11 kell 19
Jõhvi Mihkli kirik
„Tournai missa“
Kaumann. „Credo“
(2018, esiettekanne)
Ansambel Hortus Musicus
Kunstiline juht
Andres Mustonen

Info: 334 2000 eestikontsert.ee
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